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II Eesti Omavalitsustegelaste kongress 
peeri Tallinnas, 10. ja 11. novembril s. a. 
Osavõtjate poolest kongress kujunes õige 
perekaks, — sellest võtsid hääleõiguslik
kude liikmetena osa 263 saadikut, neist 
linnadest 105, alevitest 17, maavalitsus
test 46 ja Vallavalitsustest 97. 

Kongress avati 10. novembril kell 12 
Estoonia sinises saalis Riigivanema, Valit
suse ja riigikogu esindajate juuresolekul. 
Kongressist võtsid külalistena osa käi 
Soome Maakogukondade liidu esindajad. 

Tervitades Tallinna linnavalitsuse ni
mel kokkutulnuid, Tallinna linnapea A. 
Uesson tuletas meele, et kongressi päivi 
võiks nimetada juubelipäiviks, sest just 
kümne aasta eest, 12. nov. 1918., Tallinna 
linna seaduslikul valitsusel avanes Saksa 
okupatsioonivõimude lahkumisel võima
lus asuda uuesti linna valitsemisele. 

Kongressi avas Linnadeliidu ja Maa
valitsuse liidu nimel viimase, esimees H. 
Lauri. 

Kongressi tervitas Vabariigi Valitsuse 
nimel Riigivanem J. Tõnisson, toohiMes 
kohalikkude omavalitsuste tähtsust, de
mokraatliku riigikorra tugedena. Isikli
kult ja Valitsuse juhina mitte pooldades 
omavalitsuse mõtte piiramist, avaldab 
usku, et Valitsus ja omavalitsus peavad 
tegutsema rahva tahte alusel. 

Rahvariikluse kujundamisel omavalit
sused olgu elujõulised, mitte teovõimetud, 
seks olgu võimupiirid riigi ja omavalit
suste vahel kooskõlastatud. Rahva tahte 
täitjad olgu koondatud ja tegutsegu koos
kõlas. Kongress peaks rahulikus ja asja
likus meeleolus otsima teid vastolude. ja 
arusaamatuste selgitamiseks ja ühiste 
sihtide ning paleuste teostamiseks rahvus-
liste ja riikliste ülesanete huvides. *•• 

Tervitasid ja soovisid kongressile hääd 
kordaminekut: siseministri abi E. Kübar
sepp, töö-hoolekandeministri abi dr. Män
nik, rahaministeeriumi esindaja, Soome 
'maakogukondade liidu esindaja mag.. 
Toiviainen, Riigikogu sotsialistliku töö
liste partei, asunikkude ja riigirentnikkude 
koonduse, tööerakonna, rahvaerakonna, 
Eesti tööliste partei rühmade esindajad; 
Naisliidu esindaja pr. M. Kurs-Olesk; kir
jaliku tervituse saatis põllutööminister O. 
Köster. - • f 

Kongressi juhatus moodustati järgmi
selt: juhatajaiks — Tallinna linnapea jä 
Linnadeliidu esimees A. Uesson, Tartu 
linnapea K. Luik, "Kunda alevivanem A. 
Einman, Antsla alevivolikogu liige A. Voi
man; Maavalitsuste poolt H. Lauri, R, Ku
ris; vallavalitsuste poolt — 0. Seestrand 
ja J. Veri. 

• * 
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Sekretärideks: Võru linnapea F. Süit, 
Nõmme linnanõunik L. Mühlbach, Jõhvi 
alevivanem A. Käbin, Suure-Jaani alevi
sekretär J. Jaaska; maavalitsuste poolt F. 
Õunapuu, J. Nurk; vallavalitsuste poolt 
H. Raid ja J. Kokamägi. 

Kongressi esimesel päeval peeti kaks 
üldkoosolekut, kus kuulati ära järgmised 
referaadid: 1) Aruanne I kongresi otsuste 
teostamisest. Referendid Linnadeliidu esi
mees A. Uesson ja Maaval. liidu sekretär 
H. Avikson. 2) Omavalitsuste praegune 
seisukord, nende tulud ja kohustused. Re-
iereerisid Võru linnapea F. Süit, Viljandi 
maavalitsuse esimees IL Lauri, RUgikogu 
sekretär M. Juhkam. 

Kongressi teisel päeval, 11. novembril 
töötati sektsioonides. Linnade ja alevite 
sektsiooni koosolek algas Tallinna raekoja 
saalis Linadeliidu esindajatekogu koos
olekuga. 

Esindajatekogu koosoleku lõppedes 
kuulati järgmised referaadid: 1) Viljandi 

linnapealt A. Maramaa — Keskvalitsuse 
ja omavalitsuste vahekord; 2) Korterikü-
simuse lahendamise rahanduslik külg, re
ferent L. Sepp ja Korteriküsimuse popu
lariseerimine, referent M. Martna. 

Sama päeva õhtupoolikul peetud kong
ressi üldkoosolekul kuulati ära K. Pajose 
ja V. Luiki referaadid hoolekande seaduse 
teostamisest ja selle seaduse muutmise 
põhimõtteist, ja võeti vastu resolutsioonid. 

Kongress lõppes pühapäeval, 11. no
vembril kell 21 kindlas usus, et on tehtud 
kaks päeva tõsist tööd meie omavalitsuste 
elu valusamate päevaküsimuste selgitami
seks. Avaldati lootust, et see töö kannab 
vilja ja järgmisel kongressil võib vaadata 
tagasi viljakamale tööle paranenud olu
korras. 

Alamal toome kongressil vastuvõetud 
resolutsioonid ja eriti linnade ja alevite 
sektsioonis ettekantud referaadid. 

Kongressi resolutsioonid. 
I Eesfei omavalitsustegelaste kongressi 

otsuste teostamise kohta. 
TI Omavalitsustegelaste kongress, ära-

kuulates aruanded I kongressi resolutsioo
nide elluviimise kohta ja referaate oma
valitsuste praegusest seisukorrast, nende 
tuludest ja kohustusist, konstateerib, et: 

1) I Omavalitsustegelaste kongressi 
nõue põhiseaduses omavalitsuste kohta 
väljendatud põhimõtete teostamise kohta 
ning nõue ajakohaste omavalitsuste mak
suseaduste väljaandmise suhtes pole vii-

, dud senini .ellu; seadusandluse kui ka 
keskvalitsuse poliitikas domineerib oma
valitsuste suhtes t&entralistlik tendents. 

2) I Omavalitsustegelaste kongressi 
resolutsioonide suuremale osale kesvalit-
sus pole pööranud tarvilikku tähelepanu. 

3) Omavalitsuste peale pandud riik
liku iseloomuga sunduslikkude ülesannete 
arv on järjest kasvamas, kuna oimavalit-
SjUste tulud ei Haita kaugeltki sama jõudsat 
kasvu, kusjuures on pääsenud mõjule ten-
terts suis sihitud i&itte ainult oma-vajrt-
sttste • jooksvate tulude järjeküidilale «vä
hendamisele vaid; jsegi nende var&ndusst-e 
sunduslikule võõrandamisele. • • 

4) Sarnase vastolu tagajärjel kõik 
omavalitsused kannatavad alalise rahalise 
kriisi all mis halvab nende ülesehitavat ja 
põhjalikku tööd. 

5) Rahanduslikud raskused on sundi
nud maaomavalitsusi katma jooksvaid ku
lusid laenude abil, pannes sealjuures 
maksma äärmise kokkuhoiu põhimõtet; 
valdadel on peaaegu ainus võimalus täita 
oma ülesandeid kõrge isikumaksu abil; 
linnad ja .alevid on sunnitud jätma taga
plaanile kohaliku iseloomuga ja üldse 
puhtkommunaalülesannete täitmise kus
juures heakorra-ülesannete teostamine on 
täielikult takistatud ja isegi minemas ta
gurpidi. 

6) -Uute seaduste andmisel ei arves
tata omavalitsuste huvidega ning seaduste 
halvava mõjuga omavalitsuste majapida
mises. 

7) Omavalitsuste õigusi ignoreeritakse 
ja nende tegevust koormatakse eluvõõ
raste määruste ja korraldustega mis tihti 
isegi seadustega vastolus ja ülearused 
w&g asjata tööga raskusi ja segadusi sün-
,njjtava4. 

&) Lindade ia tale-vtte planeerimise ja 
/ fboe&estamise -kavade teostamiw tning 
ühenduses sellega Jiende oma^stiitsuste-
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ühikute normaalne kasv on takistatud aja
kohaste ehitusseaduste puudumisest. 

9) Linnade ja alevite ettevõtete ja va
randuste ajakohane ekspluateerimine kan
natab krediidi otstarbekohase korralda
mise puudumisel. 

Seepärast kongress leiab, et 
1) Omavalitsuste majapidamise ter

vendamiseks tuleb nende rahanduse põhi
alused otstarbekohaselt umb er korraldada: 
varanduse ja tulumaks tuleksid anda ter
vena omavalitsustele et oleks võimalik 
ära kaotada isikumaksu ja ära jätta seni
seid riigilt antavaid dotatsioone. 

2) Omavalitsustele uute kuludega seo
tud ülesannete ja kohustuste pealepane-
misel tuleb näidata seadusis ka vastavad 
tuluallikad. 

3) Naturaal-kohustuste järkjärgulist 
kaotamist tuleb jätkata. 

4) Koik kodanikua võtaksid oma jõu
kuse kohaselt ühtlaselt osa üldvajalikkude 
ülesannete täitmisest. 

Keskvalitsuse ja omavalitsuste vahekorra 
kohta. 

II Omavalitsustegelaste kongress, ära-
kuulates rejteraati kesk- ja omavalitsuste 
vahekorra kohta konstateerib, et: 1) Põl
lutööministeerium ei ole täitnud «Linnade 
ja alevite maaga varustamise seadust" 
täies ulatuses, 2) Vabariigi Valitsuse mää
rus linnade ja alevite maaga varustamise 
seaduse elluviimiseks ei kooskõlastu selle 
ega linna- ja aleviseadusega ja takistab 
maapoliitikaga ühenduses-olevate küsi
muste nagu linnade ja alevite planeeri
mise, ehituskruntide andmise, korteriküsi-
muse jne. lahendamist. 3) Keskasutuste 
tegevus näitab, et seal pahatihti puudub 
arusaamine omavalitsuste tähtsaist üles
andeist ja hädadest. Seepärast kongress 
leiab, et 1) Keskvalitsus peaks pöörama 
suuremat tähelpanu omavalitsuste palve
tele ja ettepanekutele. 2) Vabariigi Valit
suse määrus linnade ja alevite maaga va
rustamise seaduse elluviimiseks kui sea
dustega mitte kooskõlas olev vaja kiires 
korras muuta. 3) Uute seaduste ja mää
ruste väljatöijtaiiiisel peaks arvestatama 
jomavalitsusteliitude seisukohtadega. 4) 
OmayaIitsusteliItu4je ettepanekul tuleks 
võtta kaalumisele OBiavalÜsuate tegevust 
halvavate seaduste muutmist. -5) Keskva
litsuste vastavajfcelt ametnikkudelt, tuleb 

nõuda omavalitsuseasjade teadmist. 6} 
Tuleb arendada ja kindlustada kooskõla 
maa- ja linnaomavalitsuste vahekorras, 
7) Riigi maad ja päraldised, mida riik ise 
ei vaja, peaks antama tasuta üle kohalik
kudele omavalitsustele — (linna-, maa-, 
alevi- ja vallavalitsustele). 

Omavalitsustegelased võtku oma van-
kumata kindlaks ülesandeks püüda Riigi-
koguvalimistel nimekirjadesse võtta või
malikult rohkesti kandidaate kes tunnus
tavad omavalitsuse tähtsust ja tunnevad 
nende tegevust ja hädasid. 

Resolutsioon. 
Teine Eesti omavalitsustegelaste kong

ress, ärakuulates referaate H o o l e k a n -
d e s e a d u s e t e o s t a m i s e ja s e l l e 
m u u t m i s e p õ h i m õ t e t e iilje, tun
nistab: 

1) Riigikogu poolt 19. juunil 1925. a. 
vastuvõetud „riool£kandeseadus paneb 
omavalitsustele raske kohustuse peale 
just sellepärast, et tööolud korraldama ta* 
tööpaigad madalad, et riik ei teosta oma 
ülesandeid tööpuuduse vähendamiseks, ja 
et seni on teostamata tööliste ja teenijate 
kinnitamine haiguse, vigastuste, töövõi
metuse ja vanaduse vastu, samuti ka les
kede ja vaestelaste kinnitamine. Senir 
kaua kui hoolekandeseadusel tuleb asenr 
dada peaaegu kõiki sotsiaalkindlustuse 
alasid, s. o. täita teiste seaduste ülesan
deid, riik peaks andma oavalitsustele sis
setulekuid maksuseaduste alusel ja raha
list toetust hoolekandeliste kulude katteks. 
Vastasel korral jä'äks püsima sama olu
kord kus abitarvitaja, saades küll hoole-
kandelist toetust, siiski on sunnitud tarvi
tama oma eluülespidamiseks samas sea
duses keelatud kerjamist. 

2) Abitarvitaja avitamine oleneb käes
oleval ajal üksikute omavalitsuste rajtialir 
sest seisukorrast, mis pole võimaldanud 
teostada hoolekande-seadust viletsusse ja 
puudusse sattunud kodanikkude üheõigus-
luse mõttes, abisaamises selles suuruses, 
kui see vajalik, mispärast riik peab teos
tama oma ülesandeid hoolekande alal suu
remal määral ja suuremas ulatuses. 

3) Kongress tanistab samuti hädava-
4alikuks ja , kilkeks sotsiaalkindlustuse 
maksmapiainemist kõigil aladel, et omava
litsused võiksid teostada oma ülesandeid 
hoolekande alal paremini ja täielikumalt. 
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Korteriküsimuse lahendamise kohta. 
II Omavalitsustegelaste kongress, ära-

•kuulates referaate korteriküsimuse lahen
damise kohta, konstateerib et senine riik
liku ehituslaenu korraldus pole olnud ots
tarbekohane. Selle laenu abil on ehitatud 
tihti ebaotstarbekohaselt, kallilt ja ilma 
üldise plaanita. Kuna laenu üldsumma 
oli liiga väike, see ei võimaldanud viia 
põhjalikult ja laiaulatuslikult korteriolude 
parandamist läbi. Seepärast kongress 
tunnistab tungivalt tarvilikuks et riik näi
taks elukorterite ehitamise soodustami
seks ja rahaliseks 'toetamiseks senisest 
suuremat aktiivsust üles. Samuti on tar
vilik kutsuda kiires korras ellu uus kesk
korraldus riigi, omavalitsuste ja ehitus-
ühingute osavõtul, kelle ülesandeks oleks 
aktiivse ehituspoliitika juhtimine üle maa, 
otstarbekohaste elamute tüüpdie väljatöö
tamine, odavamate ehitusmeetodite levi
tamine ning ehitustegevuse plaanikindel 
juhtimine ja kontrollimine. Keskkorral
duse ülesandeks peaks samuti olema tema 
algatusel ettevõetud ehituste finanseeri-
mine, ammutades .selleks raha pantlehtede 
väljaandmise teel, millistele riik annaks 
oma garantii: mis soodustavalt mõjuks 
väljaantava ehituslaenu protsendimäära 
alandamiseks. Riigi hoiukassa ja teised 
-riiklikud rahaasutused peaksid ostma osa 
neist pantlehtedest. Senini väljaantud riik
liku ehituslaenu kasutussummad ja prot
sendid ei tohiks minna riigi tuludesse ta
gasi, vaid need tuleksid anda ehitustege
vuse toetamiseks välja. 

Maaomavalitsuste ümberkorraldamise 
sihtide ja nende tulevase konstruktsiooni 

kohta. 
" Teine omavalitsustegelaste kongress 

ärakuulates referaate maaomavalitsuste 
ümberkorraldamise sihtide ja nende tule
vase konstruktsiooni üle, konstateerib et 
Eesti demokraatlikud maaomavalitsused 
on pidanud võitlema oma olemasolu eest, 
kusjuures eriti viimasel ajal on tulnud 
ilmsiks püüd. kaotada maaomavalitsuste 
demokraatlikku iseloomu ja asendada seda 

• tsentraliseeritud valitsusvõimuga, tuues 
ette ümberlükatavaid põhjusi ja asjaolusid 
mida võib maaomavalitsuste korralduse 
•parandamisega kergesti muuta, -jättes puu
tumata maaomavalitsuste senist1 demo
kraatlikku iseloomu, sest maaomavalit
suste tegevuse peatakistajateks on olnud: 
a) maaomavalitsuste võimu piirkonna 
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puudulik normeerimine seadusandluses,, 
b) vastolu suurte kohustuste ja väheste-
rahaliste abinõude vahel ja c) meie •vali-
misviisist tingitud poliitilised vahekorrad. 

Käesoleva kultuurilise, majanduslise ja 
poliitilise seisukorra juures meie maaoma
valitsused on oma ajaloolise traditsiooni
lise alusega rahvale ka otstarbekohasuse 
seisukohalt- kõige vastuvõetavamad mis
pärast meie omavalitsuste üksused peavad 
jääma senisteks, s. o. linn, maakond, vald 
ja alev. 
. Jäädes praeguste.aluste juure kuid te

hes praeguses korralduses parandusi, meie 
maaomavalitsuste tulevane korraldus 
peaks tugenema järgmistele põhimõtetele: 

1) Peab leidma teostamist põhiseadu
ses väljendatud põhimõte et riigivõimu 
teostab kohtadel omavalitsus. 

2) Omavalitsuste konstruktsioon peab* 
vastama kohapeal tõestatavatele ülesan
netele ning kohalikkudele . oludele. Vas
tavalt tähendatud tingimustele maaoma
valitsus peab olema kaheastmeline. 

3) Omavalitsus kui kohapealne valit
semise vorm või viis, peab olema elujõu
line ning tugev. 

4) Omavalitsuse algüksuse kujunda
misel tuleb arvestada et kujundatav üksus 
"oleks rahvale kättesaadav ning et oma
valitsuse kandejõud vastaks tema ülesan
nete koormale. Sarnaseks üksuseks oleks 
vallaomavalitsus. Väikesed ja elujõuetud 
vallad, kus geograafiline seisukord seda 
lubab, tulevad liita teiste naabrivalda-
dega. 

5) Omavalitsuste organid (korralda
vad ning" täidesaatvad) on. valitavad ning-
kollegiaalsed. . . . .- .-

6) Vallaomavalitsuste konstruktsioon 
ja vallaämetnikkude maksev vahekord 
tuleb jätta seniseks ilma lisainstituutide 
loomiseta, mis teevad asjaajamise keeru
liseks ja kalliks. ' 

7) Omavalitsuse korraldava ja täide
saatva organi vahekord tuleb korraldada 
nii et viimane ei oleks korraldava organi" 
lihtne käskudetäitja vaidtal peab olema 
võimalus panna ka oma tahet maksma, 
mispärast täidesaatva organi võimupiire 
tuleb laiendada, neid seadustes äramärki
des, kuna volikogud annaks üldjuhtnöörid 
ja põhimõtted eelarve kinnitamisega. Kor
raldava organi koosoleku Juhatajaks peab 
olema täidesaatva organi esimees. 



•Nr. 8/9 L I N N A D J Ä A L E V I D U7 

8) Maaomavalitsuste, s. o. maa- ja 
vallaesituskogude valimised tulevad viia 
enam individuaalsele alusele mis võimal
daks vastavate isikute valimist ja aitaks 
vähendada erakondlist poliitikat. 

9) Esituskogude valimises tuleb jätta 
aktiivse ja passiivse valimisõiguse asjus 
maksev kord. 

10) Valimisi tuleb toimetada iga nelja 
aasta järele, korraldades maavolikogu ja 
valdade volikogude valimisi ühe korraga. 

11) Vallavolinikkude ülemmäära tuleb 
vähendada. 

12) Tarbekorral võivad korraldavate 
organide laialisaatmised ja enne-tähtajali-
sed valimised ettevõetud saada. 

Arvesse võttes ' seda et valdadele 
kooli- ja vallamajade ning magasiaitade 
alla kingitud maad ühes päraldistega mis 
olid valla nimele kinnistamata, tunnistati 
maaseadusega riigi omaks, et sunduslise 
kuueklassilise algkooli teostamine nõuab 
valdadelt uute koolide asutamist, et maa
valitsustel on seadustes ettenähtud asu
tuste jaoks riigi maid kasutada ja kasuta
miseks vaja läheb, teine omavalitsustege
laste kongress tunnistab tarvilikuks: 

1. Riiklikust' maatagavarast mis asub 
väljaspool linnade ja alevite administra-

V. a. härrad! I Eesti,Omavalitsustege
laste kongress oli kahtlemata üheks suu
remaks sündmuseks meie omavalitsuste 
elus Eesti-iseseisvuse ajal. Kongress aru
tas kõiki meie* omavalitsusüksusi puutu
vaid tähtsamaid küsimusi, valgustas neid 
ning näitas kätte ka nende lahefldamise 
teed, pannes ühtlasi meie omavalitsuste 
Liitudele — Maakondade- ja Linnadelii-
dule. — moraalse kohustuse kanda hoolt 
kongressi resolutsioonide elluviimise eest. 
Alljärgnevas lühikeses -kokkuvõttes tahan 
peatuda vaid linnu ja ..aleveid puutuyaü 
resolutsioonidel ning näidata kui palju on 
suudetud neist teostada. •' ,,*"'>.: k! . r. : ; 

tiivpiire tulevad eraldada riigimaade pla
neerimise korras valla- ja omavalitsuste 
asutustele tarvilikud maaalad mis ühes 
neil asuvate ja riigile kuuluvate päraldis
tega antakse tasuta maa- või vallaomava
litsustele omanduseks; 

2. Kui eraldatud maaalal asuvate päral
diste kohta on sõlmitud ostu-müügi lepin
gud selle omavalitsusega kelle omandu
seks maa antakse, siis tulevad omavalit
suse kasuks ostu-müügi lepingu järele rii
gile võlgnevad summad kustutada; 

3. Maa- või vallaomavalitsuse oman-
dusõigus maade kohta tuleb kinnitada põl
lutööministeeriumi poolt allakirjutatud 
teadaande põhjal millele juure lisatakse 
poolte poolt allakirjutatud maade üleand
mise akt ühes maade plaaniga; 

4. Maade omavalitsuste nimele kinni
tamine peab kinnistus- ja tempelmaksust 
vaba olema; 

5. Valla- ja maaomavalitsuste maaga 
varustamise seaduse ootel tuleb riigi rendi 
ja hoonete ostu-müügi summade sisse
nõudmine omavalitsustelt kohe lõpetada; 

6. Postijaamade maad tulevad ühes 
päraldistega samuti tasuta vastava maa
omavalitsuse nimele kinnistada, millisel 
otstarbel postijaamade seadus vastavalt 
muuta tuleb. 

* 

Kahtlemata tähtsama küsimusena I 
kongressil oli omavalitsuste seisukord põ^ 
hiseaduse järele, kuid kahjuks pean tun
nustama et siin on suudetud kõige vähem 
korda saata. Siin on kõige kaaluvam 
tähtsus Vabariigi Valitsuse ja Riigikogu 
suhtumisel omavalitsuse probleemile ja 
kui seal valitseb ükskõiksus. ehk ka kind
lusetus omavalitsuste suhtes siis ei või. 
palju head loota." ' [ . 

I K o n g r e s s ü 11 e s —- „peab vanku-
mata nõudma põhiseaduse põhimõtete 
teostamist omavalitsuste kaudu." S>ee 
kongressi soov on jäänud aga „hüüdjaks 
hääleks kõrbes". See tendents mis aval-

Maa- ja vallaomavalitsuste maaga 
varustamise kohta. 

Aruanne I Eesti omavalitsustegelaste 
kongressi otsuste täitmisest. 

Eesti Linnadeliidu esimehe, Tallinna linnapea A. Uesson! referaat. 
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dus Vab. Valitsuse ja seadusandlise kogu 
poliitikas omavalitsuste, resp. linnade ja 
alevite suhtes on jäänud muutmata püsima 
omas endises üldkujus, kuid veel rohkem 
äktsentueeritud, veel teravamalt ja oma
valitsustele valusamalt on tunda — võimu 
koondamine keskkohta. 

I K o n g r e s s r õ h u t a s , et «Riigi
kogu valimistel tuleb omavalitsustegelas
te! toetada ainult neid kandidaate ja nende 
heaks kihutustööd teha kes omale ülesan
deks seavad võidelda omavalitsuste hu-

• vide eest". — Linnadeliit on astunud vas
tavaid samme enne Riigikogu valimisi, on 
pannud oma liikmetele südamele kong
ressi soovi ja see on annud ka teatavaid 
tagajärgi, kuigi mitte sel määral nagu 
loota oli, sest praegu maksva valimissüs
teemi juures on raske teha kogukonna hu
vide kaitsmise põhimõtet' domineerivaks 
parteide keskkohtades, nimekirjade koku-
seadmisel. Siin mängib peaosa ikkagi 
sotsiaalsete kihtide huvide kaitse, millega 
esimeses järjekorras arvestatakse. 

I Kongress leidis, et „uued seadused 
vajavad omale aluseks omavalitsuste üld-
seadust ja maksuseadust". Linnadeliit 
töötas välja ja esitas rahaministeeriumile 
linna-maksuseadüse kava kuid see pole 
seni veel käiku saanud. Võib olla et see 
ka parem on, sest praeguse meeleolu -juu
res ei ole kuigi palju lootust juniade mak
susüsteemi paremaks väljaRujundamieks 
kui see on praegu. Võib arvata et vahest 
pahemgi võib tulla. , • 

I Kongress pidas soovitavaks, et „ale-
vite praegune ebaloomulik kahesugune 
alluvus tuleb lõpetada". Üldiselt on siin 
kord endine, ainult tervishoiuseadus on 
toonud alevid veidi lähemale keskvalitsu
sele ja annab neile võimaluse saada linna 
õigusi ja kohustusi. Üldiselt aga see prob
leem võib põhjalikku lahendust leida ai
nult uue aleviseaduse väljatöötamisel. 

I K o n g r e s s t u n n u s t a s tarvili
kuks nutuliselt omavalitsuste valimisi 

• viia individuaalsele pinnale". — Linnadeliit 
on kaalunud oma esindajate-kogu koosole
kul seda küsimust, öh ettekantud Vasta
vaid referaate hing peetud läbirääkimisi, 
kuid edasi selles asjas põle jõutud, sest 
M ära oodata kuMäs viiakse iäbi indivi
dualiseerimise põhimõte Riigikogu Vafi-

* Msseddtiš^V Ef aga — nagu teäda — 
järgmised Riigikogu välimised siiski silii-
mVäd taha šeatftiše Järele, säs fülef> jäfife 

ülestõsta küsimus viia omavalitsuste esi-
tuskogude valimist individuaalsemale 
pinnale. 

I Kongress tunnustas „vastuvõetavaks 
Rahvasteliidu viienda täiskogu" otsuse 23. 
IX. 1924 rahvusvahelise omavalitsuse 
koostöötamise kohta". Linnadeliit on as
tunud tihedasse kontakti kahe Balti rii
giga — Läti ja Leeduga; samuti astus 
Eesti Linnadeliit Rahvusvahelise Linnade 
liidu liikmeks; on kontaktis Soome, Saksa 
ja Poola linnade keskorganisatsioonidega. 
Linnadeliit loodab, et see koostöö süveneb 
lähematel aastatel veel rohkemgi. 

Järgmine tähtis küsimus, mida 1 Oma
valitsustegelaste kongress arutas, oli oma
valitsuste maksude ala. Põhjalikult- seda 
küsimust kaaludes leidis I Kongress, et 
tuleks 

1) „Väljatöötada ja maksma panna kii
res korras uus omavalitsuse maksuseadus, 
kus kindlustatud oleks omavalitsuste väl
jaminekute kohased sissetulekud". 

2) et „seniks kui avar maksuseadus 
antud, tuleb riigil Oma kulude kokkutõm
bamise teel nii suur osa oma sissetuleku
test omavalitsustele anda kui viimaste 
puudujäägid aastate jooksul väljakujune
nud on". 

3) et „seadusandlise kogu ja keskva
litsuse korraldusel omavalitsuste peale 
pandavate uute kohustuste puhul tuleb 
ühel ajal ka vastava seadusega ehk kor
raldusega omavalitsustele uued sissetule
kud ära näidata, missugusteks allikateks 
ei või olla lisa maa- ja isiklised maksud. 
Nende põhimõtete elluviimine oleneb Vab. 
Valitsusest. Kuid ka siin on viimasel ajal 
tegutsetud just vastupidises suunas, on 
järjekindlalt vähendatud linnade ja alevite 
tulusid, kuna samuti järjekindlalt on ko
hustusi suurendatud. On tunnuseid, mis 
tõendavad et siin veel kaugemale ka
vatsetakse minna. Senini pole riik näit 
linnades kinnisvaramaksu Võtnud, kuid 
viimasel ajal on nähtusi esildunud mis 
tõendavad et riik tahab saada omale osa 
sellest jnaksust, mis oma iseloomu poo
lest peaks täiesti kuuluma •omavalitsus
tele. . . . ' ; 

Nagu teada oli I Kongressi ajal Riigi
kogus arutusel Hoölekandeseadus, see-
jjäräst drigi hoolekande küsimust käsitat 
Kongrešsi resolutsioon sihitud selle frödle 
Öt 'selgelt valjefidadä seadusiändlise kogu
a s omavalitsustegelaste vaateid Hoote-
kande'probleemi läfreiÄmise ähistešl. 
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Teatavat mõju see resolutsioon ikkagi 
avaldas, sest keskvalitsuse järelvalve 
omavalitsuste tegevuse üle, mida kavat
seti muuta järelvalveks otstarbekohasuse 
seisukohast, jäi siiski seadusepärasuse 
järelvalveks. 

Eriti linnu puutuvaid resolutsioone 
võttis kongress vastu 4. Tähtsamana; 
neist esineb siin kahtlemata tervishoiu 
poliitika ala käsitav resolutsioon. 

I K o n g r e s s l e i d i s : 1) „et oma
valitsuste tervishoidlistes küsimustes tu
leb sotsiaalne tervishoid esimesele kohale 
asetada ja seda laiemas ulatuses ellu viia 
kui see senini on sündinud; 

2) et võitlusse sotsiaal-pahede vastu 
tuleb ühinenud jõuga välja astuda, kus-, 
juures omavalitsustel tuleks algatust selle 
jõu organiseerimises oma peäle võtta 
ning kokkukutsudes nõupidamise- seltside 
ja asutuste esitajatest, väljatöötada ühine 
tööplaan ja korraldada otstarbekohane 
tööjaotus; 

3) et omavalitsustel tuleb täiendada 
ajakohaste nõuetega omi sundmäärusi 
nagu puhtuse, mustuse kõrvaldamise, toi
duainete valmistamise, nende hoiu ja 
müügi jne, kohta; 

4) et sotsiaal-tervishoidlised .pahed, 
eraldi tiisikus, laste- surevus, suguhaigu
sed ja alkoholism on kõige ligemalt seo
tud korteri küsimusega ja sellepärast on 
tungivalt tarvilik et omavalitsused nende 
lahendamisele kõige suuremat tähele
panu pühendaks; 

5) et otstarbekohane on omavalit
suste liitude juures alalist tervishoidlist 
sektsiooni luua mis tervishoidliste küsi
muste ühtlustamist, maruste väljatööta
mist, nende elluviimist jne. hõlbustaks; 

6) et uue^sanitaar-seaduse elluviimine 
peaks kiires korras sündima." 

Linnadeliit, samuti linnad ja alevid on 
omas tegevuses juhitud olnud resolutsioo
nis väljendatud põhimõtetest ning on või
maluste piirides katsutud neid ka teos
tada, kuid palju on- veel teha. 

Et vahepeal on maksma pandud rida 
üksikuid tervishoiualasid. reguleerivaid 
seadusi ja ilmunud üldraamseadus — Ter-
vishoiüseaduse osad, mille väljatöötami
sel elavalt osa võtsid nii Maakondade, kui 
Linnadeliit, siis võib sellel alal ikkagi- tea
tavaid edusamme konstateerida. 

Korteriküsimust käsitavas resolutsioo
nis muu seas rõhutas I kongress: 

1) et üle terve riigi valitseb korteri 
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häda, millel kaks erikülge on: 1) korterite 
absoluutne puudus ja 2) sügavalt juurdu
nud tervishoiu nõuetele vastane korterite 
kasutamine; 

2) et korterite ja leibkondade olukord 
igal ajal selge ja ülevaatlik oleks, on tun
givalt tarvilik et „kogukondade juures-
korrapäralist jooksvat korteri statistikat 
pidama hakataks mis tuleks rajada põh
jalikkudele andmetele kruntide, majade ja 
korterite kohta ning nende andmete saa
vutamiseks tuleks lähemal ajal vastav 
eriuurimine toime panna; 

3) et võitlust korterite puuduse vastu 
peavad nii riigi kui.ka kogukonna valit
sused tähtsama ja möödapääsemata üles
andena võtma. Kõige pealt on tarvilik 
et riigivõim annaks välja ehittisseadusi 
mis elumajade ehitamist kergendaks ja 
kogukondadele rahalist toetust ning laenu 
andes nõuaks et kogukonnad võitluses 
korterite puuduse vastu suuremat aktiiv
sust avaldaks; 

4) et kogukonnad peavad püdma era
isikutele elumajade ehitamist kõigiti ker
gendada, milleks tähtsaks abinõuks on 
ehitustarbeainete ja ehitusmaterjali oda
valt muretsemine selle eeltingimisega et 
ka ehitusmaa müümine ja rentimine sün
niks kogukondade poolt odava hinnaga. 
Ühes sellega peaks kogukonnad hoolitse
ma plaanide valmistamise ja kinnitamise 
hõlbustamise ja ehitusmääruste lihtsus
tamise eest; 

5) et kogukonnad peavad eeskätt 
oma töölistele ja teenijatele korterit ehi
tama ja siis ka üürikortereid; 

6) et kogukonnad võivad ja peavad 
ka muid korterikitsikuse lahendamise 
viise otsima, nagu näit. tööstusettevõtja-
tele ettevõtte lubasid andes nõudma et 
lubasaaja oma töölistele teatava arvu kor-
terisi ehitaks ehk jõukamatelt elanikudelt 
kes üürikorterites elavad nõudma, et nad 
enesele teatava aja jooksul ise elukorte
rid ehitaks; 

7) et korteri kasutamine "sageli mitte 
tervishoiu nõuetele ei Vasta ja et põlvest-
põlve kitsastes korterites elamine ori 
rahva korterihädade ja puuduste vastu 
tuimaks kasvatanud, peaksid kogukon
nad selle pahega võitlemiseks energilisi 
samme astuma, milleks kõige peält tarvi
lik on korterite inspektsiooni sisse seada; 

B) et üüriseaduse ärakaotamine prae* 
gu veel enneaegne on. 

Selle resolutsiooni elluviimise kohta 

\ 
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võin nii palju tähendada et Linnadeliidu 
õhutamisel on läbiviidud-eri korteriuurin-
gud kahes linnas — Tallinnas ja Tartus — 
ning: saavutatud rikkalik statistiline ma
terjal Samuti on Linnadel iidus uue ehi
tusseaduse põhijooned läbikaalutud ning 
samme astutud uue ehituseseaduse päeva
korrale võtmiseks vastavas ministeeriu
mis lähemas tulevikus. Edasi on Linnade
liidu poolt juhitud suurt tähelpanu linnade 
maade küsimusele. Liit töötas välja ja 
esitas siseministeeriumile ostu-eesõiguse 
seaduseelnõu li.nna-alevi piires asuvate 
kinnisvarade kohta; Liit töötas välja 
„Linnade. ja alevite maaga varustamise" 
seaduseelnõu mis küll kõrvale heideti, 
kuid milline siiski tõuke andis selle pro
bleemi kiiremaks lahendamiseks ning vas
tava seaduseelnõu välja töötamiseks põl
lutööministeeriumi poolt. Lõpuks võiks 
mainida veel et liidu poolt on välja töö
tatud ka „riO'Oiiestamiseõiguseu seadus
eelnõu mille elluviimisel avanevad uued 

• väljavaated linnade ja alevite maapoliti-
kale. Ka sellele seaduseelnõule on käik 
antud. Korterite ebaotstarbekohase tar
vitamise vastu võitlemiseks kutsuti ellu 
mõnes linnas korteriinspektsioon ja ar
vesse võttes et selle inspektsiooni loo
mine on soodustatud Tervishoiuseadu-
sega, võib loota et see instituut meil le-
vineb. 

Riigi abi korteriküsimuse lahendami
seks on kokku kuivanud, sest korteriehi-
tamiseks riiklist toetuslaenu enam ei anta, 
kuna häda kaugeltki veel kadunud pole. 
Korteriküsimus oma iseloomult on väga 
komplitseeritud küsimus ja selle la
hendamine nõuab palju aega ja vaeva. 
Korteriküsimusele on ka käesoleva kon
gressi linnade ja alevite sektsioonis pü
hendatud kaks referaati ja loodan kind
lasti et ka käesolev kongress meile väär
tusliku materjali annab küsimuse lahen
damisele lähemale jõudmiseks. . 

TöÖvahetalituse korralduse alal ütles 
I Kongress muu seas et töö vahetati tusko-
had peavad olema avalikõiguslise iseloo
muga, • kelle rahvamajahdusline tegevus 
üldsuse huvides niihästi tööliste kui ka 
tööandjate kasuks sünnib. Era „kohakuu-
lajate" ja igasugused muud era-ettevõtte= 
Ijsöd'. tööpuretsemise kontorid tulevad 
ära' kaotada, nende tegevust kogukon
dade (linnade) töö vafyetalituskohtadele 
iüeandes. 

.". 4): Töövahetalitus peab sündima tasuta. 
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5) TöÖvahetalituse koht peab ilrna 
mingisuguse erandita igat liiki töölistele 
ja teenijatele ning mõlemist soost isiku
tele tööd juhatada püüdma. 

6) Tunnistada tarvilikuks tööbörside 
juures kutsenõuande kohtade asutamine 
avaliku algkooli ja keskkooli lõpetajaile 
ja muudele asjast huvitatuile, kus neile, 
arvesse võttes tööturu nõudmisi ja meie 
majanduslisi väljavaateid, sõbralikku nõu 
antakse elukutse valimisel; 

7) TöÖvahetalituse üleüldist • sotsiaal
set tähtsust silmaspidades ja meelespida- ' 
des et meie kogukonnad nende ülespida
miseks kõiki' kulusid kanda ei suudaks, 
on toetuse nõudmine riigi poolt õigusta
tud ja möödapääsemata. 

8) TöÖvahetalituse keskkoha ülespida
mine peaks . täiesti riigi hooleks jääma. 
Keskkoha korraldada peaks jääma üldine 
"ja ka maakondline ühenduse alalhoidmine 
üksikute töövahetalituskohtade vahel. 

9) Suuremates kogukondades, näit. 
Tallinnas, Tartus jne. on soovitav et töö-
vahetalituskohad oleks meestööliste jaoks 
meesjuhataja, naistööliste jaoks naisjuha-
tajaga ja kummagile soole oma eriosa
kond. 

Siin võin ainult nii palju tähendada 
et osa kongressi resolutsioonidest on elus 
üksikutes linnades läbilöönud, kuna suu
rem osa on aga teostamata. 

Lõpuks väärtuste juurdekasvumaksu 
sisseseadmise kohta tähendas I Kongress, 
et „kinnisvara väärtuse juurdekasvumaks 
omaniku kaastegevuseta tekkinud väär
tuse juurdekasvu pealt on õiglane ja oma 
sisseseade kulude poolest odav. Ühtlasi 
võib ta kujuneda tähtsaks vahendiks ko- • 
gukondade maapolitiliste ülesannete teos
tamisel. Sellepärast on tema ülesvõtmine 
omavalitsuse maksuseaduste eelnõusse 
soovitav, olgugi, et temast praeguste olu
de juures otsekohe suuri sissetulekuid ei 
öle oodata." 

Linnadeliit, täites. selle otsuse võttis 
Linnade maksuseaduse eelnõusse vas
tava maksu üles. 
„ Lõpuks kokkuvõttes kõiki seda mis on 
seni I Kongressil otsustest täide viidud, 
peab otsusele jõudma et linna ja alevi 
omavalitsused ja Linnad-elüt on võima
luste'piirides katsunud ellu viia kongressi 
soove, kuid suurt osa kongressi soovidest 
pole mitmesuguste takistuste tõttu suude
tud teostada... ,r j , ! " , . , , 
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Omavalitsuste praegune seisukord, 
nende tulud ja kohustused. 

Võru linnapea F. Suifi referaat. 

Väga lugupeetud omavalitsustege
lased! 

Eesti omavalitsustegelased on Vaba
riigi kestuse jooksul täna teist korda üle 
riigi kokku tulnud. Võib olla ei ole praegu 
kõige kohasem' aeg arutada kongressil 
omavalitsuste elulisi küsimusi ja leida 
teid nende lahendamiseks, kuid kongressi 
edasilükkamine ei olnud enam võimalik 
selle raske olukorra ja ummiku pärast, 
millesse omavalitsused on viimasel ajal 
jõudnud. 

Esimesest kongressist kuni senini on 
omavalitsused pikkisilmi ja kannatades 
oodanud ja lootnud oma olukorra parane
mist. On oodanud kogu aeg riigi kesk
võimu poolt esimese kongressi resolut
sioonide ja sooviavalduste kohast vastu
tulekut. Kuid see on sündinud visalt, liig 
vähesel määral ja ilma kindla süsteemita, 
kusjuures seegi mis ühe käega vahel an
tud on varsti teise käeliigutusega korral
datud seaduste läbi viidud jällegi tasa
kaalust välja. 

Seepärast olemegi tulnud täna siia, 
pealinna kokku et seletada ja avaldada 
oma kibedat kaebust ja häda, seletada ja 
avaldada nii et see võetakse tõsiselt kuul
misele ja kaalumisele riigi mõjuandvate 
ja juhtivate asutuste poolt. 

Me teame et riigi keskvõimul ei ole 
kerge ja seda veel eriti praegu, kus täna
vune viljaikaldus on veeretanud uued ras
ked ülesanded lisaks senistele. Kuid 
oleme täiesti teadlikud kapelles et meie 
omavalitsuste raskest ummikust väljaai-
tamine ja omavalitsuste arendamine ei 
pea sündima mitte kokkutulnud omava
litsustegelaste pärast ei ka omavalitsuste 
kui seesuguste eneste pärast, vaid rahva 
tahtmise ja rahva huvide pärast. Kogu
kondade territooriumitel elutsevad koda
nikud moodustavad omas kogus riigi 
rahva. Kokkutulnud omavalitsuste tege
lased, kui oma kogukondade elanikkude 
poolt selleks valitud, tahavad healmeelel 
ja rõõmuga aidata riigi keskvõimule 
kaasa isamaa korraldamise ja ehitamise 
töös, et tuua kasu rahvale. Kuid me soo
viksime, . et mõjuvates kohtades peetaks 

sellest seisukohast tarvilikult lugu, me 
soovime, et seal ei talitataks sarnaselt et 
töö ja püüdmised muutuvad meile üle jõu 
minevaks koormaks, mis ei suuda anda 
tagajärgi ja mis surmab meis töörõõmu. 

Praegune olukord ei ole enam pike
maks ajaks väljakannatatav. 

Minu ülesandeks on peatuda käesoleva 
päevakorra punkti all lähemalt selle''Sei
sukorra juures, millesse on jõudnud meie 
linnade, samuti ka alevite omavalitsused. 

Meie linnad on vanemad omavalitsuse 
üksused Eestis; nende korraldus põhjeneb 
peaasjalikult end. vene seadustele, mis 
pärit osalt veel tsaarivalitsuse ajast ja 
osalt Vene ajutise ehk Kerenski valitsuse 
ajast. Kerenski-aegse linnaseaduse: muut
mise seadusega laiendati linna koguko.rtr 
dade ülesandeid märksa, eritir sotsiaal
alade juurelisamisega. Ühes ülesannete 
laiendamisega suurendati küll ka linna-
omavalitsuste tulusid Kerenski valitsuse 
ajal, olgugi et Kerenski uus tuludeTseadus, 
mis anti revolutsiooni keerus,kiires kprr 
ras, ei osutunud täiesti vastavafe uute 
ülesannete suurusele ja ulaku§eje>j.j ;,:j<:b 

Eesti vabariigi kestuselvonuägaNrieid 
ülesandeid järjest veelgi-'suurendatud. 
Eriti tõid linnadele juurde;uusi tähtsaid, 
kuid suurte kuludega ühendatud avalikke 
kohustusi: 1918. a. ajut.:koolikorralduse 
määrused; 1920. a. avalikkude .algkoolide 
seadus; 1921. a. õpetajate ^palgaseadus^ 
1925. a. fioolekandeseadusiyj^hšMs terve 
rida määrusi ja seadusi rahva tervishoiu 
alalt, millest olgu"! nimetatud; J mõned vir-
maseaegsed, nagu-1923/ a.; tapamajade'ja 
liha järelvaatusjorSeädus;r'.;.il926jjfa^ošugk^ 
haiguste vastu võitlemise ;stiädnsjid92Sba. 
rahva tervishoiu korralduse Išeadra&IEealb 
selle on terve rea.isöadüstegaj^uui-finda'-
tud linnavalitsuste)tööalä,.emis'l pia^ä tamaita 
•seotud ametkonna/ iä ilr l̂iföfittnipktdasfe 
suurendamisega: bämgüi i i iR&rgilfoagHi taäife-
miste, rahtimlgaim&r^x^iiah&M&tmv 
seadus; 1920. äjtsäatafiKsiDvjirÄifcetöÖs»-
tuse sea^u^jjj^pVja. $&hy;hyäe$a$M ja 
wend^^ f^^o^^eBpö^f fön iu^ l^ t eB 

misar sj§a$us£ |ö@24to fti! Xim&jMmmUih 
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süste teenijate pensiooni seadus; 1927. a. 
vanade õpetajate toetuse seadus; siis. 
1922. a. kodakondsuse seadus; 1924. a. 
tuletõrjeseadus; 1925. a. perekonnaseisu 
seadus; 1926. a. küütide seadus; 1926. a. 
kaitseväeteenistuse seadus; 1927. a. veo-
ja liikumisvahendite" üldlugernise, regist
reerimise ja kaitseväele võtmise seadus 
jne., hoopis rääkimata vähema tähtsusega 
seadustest ja keskvalitsuse määrustest. 
Koik need Eesti ajal antud eelpool nime
tatud uued seadused on pannud linnava
litsustele kas täiesti uued ülesanded ja 
kohustused peale, mis senini neil ei lasu
nud, või jälle märksa suurendanud vare
malt omavalitsustele kuuluvate alade ko
hustusi. Seejuures on need uutes seadus
tes juba kindlasti reglamenteeritud ja pai
guti kohustuste suurusedki ettekirjutatud, 
aga mitte omavalitsuste äranägemisele 
jäetud. 

Põhimõttelikult ei saa ju keegi tõsine 
omavalitsustegelane selle vastu olla, et 
omavalitsuste tegevuse ala suurenda
takse, sest kuigi omavalitsustele juureli-
satud kohustused suuremalt osalt ei ole 
mitte puht kommuna^l või kogukondlikud 
ülesanded, vaid rohkem riikliku iseloo
muga, siis ometi on neil ülesannetel oma
valitsuste kohta mitte väike positiivne 
tähtsus. Seeläbi, et niisuguseid riiklikke 
ülesandeid teostatakse kohtadel kogukon
dade elanikkude eneste poolt valitud ko
halikkude organide kaudu, on elanikkudel 
võimalik võtta osa valitsemisest. Sar
nast korda näeme näit. Inglise omavalit
suste juures, kes peaasjalikult koha peal 
teostavad riiklikke ülesandeid. Ja me 
teame ka, kui suurt vilja see on kanuud 
inglise rahva poliitilises kasvatuses. Ka 
meie põhiseadus näeb sarnast kohalikku 
valitsemise viisi ette, öeldes § 75, et riigi
võim teostab valitsemist kohal omavalit
suste kaudu, kuivõrd seaduses selleks ei 
ole loodud eriasutusi. Juba põhimõtteli
selt omavalitsuse-asutus peaks demo
kraatlikus riigis olema kogu kohapealse 
valitsemise keskkohaks. Sest ta tunneb 
oma elanikke ja kohapealset olukorda ot
seselt ja täielikult ja võib seepärast pare
mini ja odavamini tööd teha, kui seda 
võiksid riigikeskvõimu poolt nimetatud 
eria&utused või ametnikud. 

Peale selle on see eriti suure põhi
mõtteliku tähtsusega veel seepärast, et 
seeläbi rakendatakse kohalikud jõud ühis
kondlikule ja riiklikule tööle, oma koha

likkude hädade ja murede kõrvaldami
seks ning tarviduste rahuldamiseks. Sar
nane kord kasvatab elanikus tahet oma
abi korraldamisele ja riigikodaniku tun
net, õpetab ja harjutab teda kohalikke 
avalikke asju valitsema, tõstes ühtlasi ka 
tema vastutuse tunnet. Kõik see on hä
dapärast tarvilik demokraatliku korra 
juures, eriti meil Eestis, kus me ei või uh
kustada oma elanikkude arenemise kiiru
sega kasuliku ja vastutustundeliku riigi
kodaniku mõttes. 

Nende põhimõtete poolt on vististi iga 
omavalitsuse tegelane. 

Kuid ei saa küll kuidagi olla rahul sel
lega, et uute seaduste andmisel ei arves
tata tarvilikul määral ei eelpool tähendatud 
üldpõhimõtetega, ei linna- ja • alevi valit
suste tuluallikate praeguse suurusega, 
ega selle halvava mõjuga, mis uuesti anta
vad seadused pahatihti avaldavad oma
valitsuste tegevuses ja majapidamises. 

Omavalitsus nii meie põhiseaduse 
mõtte järgi kui üldse oma tegevuse edu
kuse huvides vajab vaba õhku, vajab tar
vilikku usaldust riigi kesk-võimu poolt. 
Seda kahjuks meie aga ei. näe ega tunne. 

Selle asemel et riigi keskvalitsus ja 
seadusandev kogu piirduks suuremate ja 
tähtsamate seadusandliste ülesannetega, 
tehakse tööd ka niisuguste pisiasjade kal
lal, mis peaksid õieti kuuluma omavalit
suste kohaliku valitsemise funktsiooni
desse. Seadustes, millega omavalitsus
tele pannakse kohuseid, püütakse iga või
malik juhus juba täpselt ettekirjutada, või 
jäetakse see ettekirjutus tsentraal-valit-
suse äranägemisele, kuna pärast tegelik 
elu, praktika näitab et see ettekirjutus ei 
ole kohalikkude olude seisukohast alati 
otstarbekohane. Omavalitsustelt võetakse 
pealegi seega võimalus" iseseisvalt tegut
semiseks kohalikkude olude ja oma elanik-
kudekogu huvide kohaselt. Ei ole kohane 
peatuda siin küsimuse juures, millega sar
nane tsentralistlik vool on meil seletatav 
ja mis sellega soovitakse õieti kätte 
saada. Kuid seda peab siin kohal tähen
dama ja kindlasti allakriipsutama, et 
tsentralistlik poliitika halvab meie oma
valitsuste tähtsust ja arenemist, seab ko
haliku kodaniku tsentraal-võimu hoole 
alla, ei lase kasvada temas vajalikku vas
tutustunnet. Kas siis tõesti tsentraalva-
litsuse kantseleide ametnikud ja kirjutajad 
tunnevad paremini mõne kohaliku linna 
või alevi elu ja olukorda, kui rahva poolt 
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•valitud kohalikud omavalitsuse organid? 
Ja kas need organid peavad tõesti olema 
rippuvad ministeeriumi kantselei mõnest 
sarnasest ametnikust, kes võib olla pole 
kordagi selles linnas või alevis veel käi
nudki ? 

Sel teel me oma riiki ei kindlusta ega 
rahvast ei arenda. See on päris kindel. 

Riigivõim ja omavalitsused peavad 
täielikus kooskõlas ühiselt ehitama meie 
riiki. Riik määraku põhimõtted kindlaks 
ja usaldagu nende üksikasjalik teostamine 
koha peal juba omavalitsustele. 

Teiseks ei saa olla rahul sellega, et 
seaduste andmisel, mis toovad omavalit
sustele uusi kohustusi ja kulusid juure, ei 
võeta vaevaks jõuda selgusele, kas oma
valitsustel on allikaid, kust katta neid ku
lusid. 

Selle pika rea seaduste kõrval, mis 
tõin eelpool ette ja mille teostamine seotud 
uute suurte kuludega, ei ole kõrvuti antud 
seadusi, mis oleks vastavalt suurendanud 
ka omavalitsuste tuluallikaid. Maksusta
mine sünnib Eesti linnades praegugi Ke-
renski-aegse 29. sept. 1917. a. maksusea
duse alusel. On küll tehtud katkendilisi 
muudatusi Kerenski seaduses ja neid õige 
hulga eriseadustega, kuid see kõik ei ole 
suurendanud linnadele tulusaamise või
malusi, vaid vastupidi on vähendanud 
(näit. on kaotatud iseseisva tulumaksu 
võtmine, samuti korterimaks). Selle ase
mel on korraldatud omavalitsuste tulusid 
riigimaksu seaduste muutmisseadustega, 
näit. on omavalitsustele võimaldatud 
saada osa riigitulumaksust ja lisa puhta-
kasumaksust, ning on võetud mõnedest 
omavalitsuste kuludest osa riigi kanda, 
nagu õpetajate palkadest. Sarnased vas
tutulekud on aga dotatsiooni iseloomuga 
ja kui seesugused pole soovitavad, sest 
need halvavad omavalitsuste tegevuse 
arenemist ja nende majapidamist, olles 
kõikuvad, omavalitsustelt oma suuruse 
poolest mitte rippuvad ja võttes seega 
omavalitsustelt vastutustunde. 

Sarnane lipplapiline parandamine ei 
ole linnade tulusid sisuliselt siiski suuren
danud ja kuigi mõni muutmise seadus va
hel sugu parandas olukorda, siis tuli 
varsti teine muutuse seadus, mis selle pa
ranemise kohe paraliseeris. Näit. tulu
maksu osade juures. Küll aga toob nii
sugune süsteemita talitamine ilmaaegset 
segadust, kindlusetust ja bürokraadist 
lööd enesega kaasa. Meil tahetakse kogu 

aeg valitsemise aparaadi tööd lihtsustada, 
aga alalised muudatused administratüv-
ja finantsilises korras aina suurendavad 
tööd ja teevad selle keerulisemaks. 

Ja missuguste tühiste seadusemuut-
mistega tehakse vahel tegemist, selleks 
üks näide. Ühe muutmise seadusega 
muudeti veneaegsed ülemmäärad niisu
gustele pisikestele maksudele, nagu koe
ra, jalgratta, hobuste jne. ja antakse sise-
ja rahaministri kinnitamisele. Teisega 
muudeti varsti jälle see muudatus, jättes 
ainult rahaministri kinnitus. Kas tõesti ei 
võidud jätta seda omavalitsuste esitusko-
gude asjaks? Kas tõesti rahaministeer 
riumi ametnikud teavad paremini kui 
omavalitsued, kas Haapsalus on soovitav 
võtta jalgratta pealt 3 kr. ja Tallinnas 5 
kr.? Ja vahel tekib niisuguse asja pärast 
pikk kirjavahetus, kus riigiametnik püüab 
põhjalikult motiveerida oma väidet, et ei 
ole õigus võtta jahikoeralt vähem maksu 
kui hundikoeralt. On ju kiiduväärt asi, 
kui riigiametnikud püüavad olla põhjali
kud, kuid ma arvan, et kui omavalitsuste 
vastu niisugustes asjades ollakse vähem 
põhjalik, siis oleks see omavalitsuste hu
vides rohkem kiiduväärt. Ja veel roh
kem kiiduväärt oleks see, kui keskvõimu 
kantseleides võetakse ükskord omavalit
suste rasket rahalist seisukorda kogu ula
tuses tõsiselt ja põhjalikult ja aidatakse 
nad välja sellest täiesti võimatuks kuju
nenud seisukorrast. 

Võtame näit. kõigist neist eelpoolnime
tatud uutest seadustest ainult ühe, hoole-
kajide-seaduse. . Üleriiklisele hoolekande 
nõukogule esitatud kavad näitavad et nii 
mõnelgi linnaomavalitsusel, samuti ale
vitel nõuavad need ligikaudu teise budzeti 
ulatuses uusi kulusid. Need kavad on 
seatud kokku mõõdukalt ja kiideti heaks. 
Aga kust võtta tulusid? Puudustkana-
taja kodanik võib seaduse põhjal täie õî  
gusega nõuda, omavalitsus ei suuda aga 
anda. Palju kulub vaeva, et teha see ini
mestele selgeks. Mu härrad, sarnane olu
kord rikub inimestes lugupidamise sea-, 
duse vastu. Pealegi, kui mõned riigikogu 
liikmed, tehes poliitikat, seletavad oma 
rännakuil: „Teile oleme seadused annud, 
nõudke linna- ja alevivalitsusteit, nad pea
vad andma." Me ei vaidle selle vastu, et 
Hoolekände-seadus on hea, humaanne,' 
eeskujulik oma sihtide poolest, kui teha 
mõned redaktsioonilised parandused ja 
kõrvaldada puudused, kuid nii linnadele 
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kui teistele omavalitsustele on nende 
praeguste tuluallikate juures täitsa ülejõu 
teostada seda. 

fioolekande-ministeerium saab sellest 
õnneks aru ja ei nõua veel omalt poolt 
Võimatut. 

Et saada veel selgemat pilti, ma toon 
mõned arvulised andmed linnade aruan
nete kokkuvõtetest viimase viie aasta 
kohta, mis hra Neuhausi poolt avaldatud 
Riigi statistika kuukirjas. 

Seni oleme lähemalt peatunud linnade 
ja alevite korraliste kulude ja tulude juu
res, mis peegeldasid nende omavalitsuste 
jooksva ja igapäevase tööga seotud ra-
ianduslist alukorda. Kuid linnadel ja ale
vitel, eriti suuremail linnadel on p e a l e 
j oo k s v a t e ü l e s a n n e t e t e r v e 
r i d a e r a k o r r a l i s i ü l e s a n d e i d , 
mille teostamine on juba ammu kogukon
dade poolt tunnustatud hädavajalikuks, 
kuid mille kordasaatmine on pidanud vii
bima pikaajalise mõõduka-protsendilise 
laenu puudumise pärast. 

Hoolimata sellest, et mõjuandvatele 
keskasutustele ja Vabariigi Valitsusele on 
ammu sellest vajadusest ette kantud, ei ole 
aga see küsimus senini sealt poolt ikka 
veel leidnud lahendust. Meie sisemaalist 
krediiti ei ole senini veel omavalitsuste 
huvide seisukohalt püütud arendada, kuna 
linnadele välislaenu tegemise küsimus on 
meie seadusandvas kogus ootamata vast
olu leidnud ja tundub, nagu oleks see kü
simus saanud poliitiliste parteide võitluse 
objektiks. 

Pikaajalist krediiti on tarvis linnadele 
osalt oma juba olemasolevate varanduste 
ja ettevõtete korraldamiseks ja laienda
miseks vastavalt ajakohastele nõuetele, 
et tõsta nende viljakust ja tulukust, ja 
osalt uute, linna heakorra ja tervishoiu 
nõudmistest tarvilikuks tunnustatud .ette
võtete asutamiseks. Niisuguste ülesan
nete teostamine on peäle sotsiaalse täht
suse veel tähtis seepärast, et nende läbi 
saavutatakse linna eelarvete kergenda
miseks uusi tulusid ettevõtete ja varan
duste puhtastkasust. 

Jääb tõesti arusaamatuks, m i s p ä 
r a s t o l l a k s e r i i g i k o g u t e a t a 
v a t e s ringkondades nii väga linnade 
krediidi korraldamisele vastu. . Sest ette
toodud motiivid on põhjendamatud ja 
paistavad lihtsalt ettekäänetena mingisu-
guseil tagamõtteil , ? •-;• ••-": 
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Öeldakse peaasjalikult, et linnade laenu 
eest vastutuse võtmine Vabariigi Valit
suse poolt enese peale viiks riigi majan
duse raskesse seisukorda. 

Linnad on püsivamad, elujõulisemad 
kui kõik teised debitorid, kellega laenu
andjal on tegemist, need on jäänud püsima 
ka peale sõdasid ja revolutsioonide va
pustusi ja lodame, et jäävad ka edaspidi 
püsima, seepärast, kõik need väärtused, 
mis luuakse krediidi abil linnade või ka 
alevite kodanikkudepere ühiskondlistes 
huvides, jäävad ka edasi teenima neid 
huvisid igasuguse olukorra juures. 

Linnade seisukorrast tahaks peale fi
nantsiliste hädade puudutada veel üht 
puudust. See on ajakohase .ehitusseaduse 
puudumine. Ammu on valmistatud selleks 
mõned eelnõud, kuid need ei nihku ega 
nihku edasi. Selle all aga kannatab lin
nade ja alevite planeerimise ja hoonesta
mise kavade teostamine. 

Milles oleksid praegusest raskest olu
korrast väljapääsu teed? 

Samuti kui riigi kohta peame ütlema, — 
kõik riigikunst ehk riigipoliitika on rahan-
duskunst, rahanduspoliitika, — tuleb ka 
omavalitsuste kohta tähendada, et kogu
kondlik poliitika on lõppudelõpuks majan
dus- ja rahanduspoliitika. 

Väljapääsutee oleks nõnda siis Eesti 
rahanduspoliitika põhjalikus ümberkorral
damises. 

Selle juures tuleb pidada silmas, e t 
p õ h i m õ t t e l i k u l t o m a v a l i t s u s 
v ä l j e n d u b k o g u k o n n a k u i m a 
j a n d u s l i k u ü k s u s e ü l a l p i d a 
m i s e s n e n d e m a j a n d u s l i k k u d e 
j õ u d u d e abi l , m i l l i s e d l e i d u 
v a d t e m a s e n e s e s , ja v a l i t s e 
m i s e s s a m a d e j õ u d u d e k a u d u . 

Ja kui võtame selle põhimõtte õigeks,, 
siis peame tunnustama, et oleks õiglane, 
kui kohalikud-otsesed maksud kuuluvad 
omavalitsusele, kaudsed riigile. Maksude 
määramises olgu maksev autonoomia, 
sest kui kantakse vastutust ülesannete 
teostamisel, siis ka maksude võtmisel. 
Dotatsioonid jäägu ära: poeg, kes elab 
isa tuludest, tülitseb ikka et vähe ja man
gub juure. 

Loodame, et tullakse meie õiglastele 
sovidele vastu ja viiakse ka läbi, kui on 
tahtmist. , . 
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Hoolekande-seaduse teostamine ja selle 
muutmise põhimõtted. 

Tallinna linnavalitsuse hoolekandeosakonna asjaajaja Valter Luik'i referaat. 

Lugupeetud omavalitsustegelased! 
Üle 3. aasta on möödunud ajast mil 

hoolekandeseadus võeti Riigikogu poolt 
vastu ja asuti selle tegelikule teostami
sele. See aeg on võrdlemisi lühike et 
saada täielikku pilti ja ülevaadet, mille 
alusel võiks otsustada mõne seaduse te
gelikule elule vastavuse või mittevasta
vuse üle. Seda peab eriti tähendama just 
hoolekande seaduse kui tähtsa ja laiaula-
tuslise kohta, kuna see iseenesest näeb 
ette 10-aastalise käsituse kõigi nende 
ülesannete täitmiseks mida ta normeerib. 
Täielikku arvustust võiks anda alles selle 
aja möödudes, missugusel korral saaksi
me ka õige pildi seaduse headest külge
dest ja puudustest. Praegusel korral kat
sun puudutada tähendatud küsimust nii
palju ja selles ulatuses kuivõrd lühikene 
refereerimise aeg ja seaduse 3-aastane 
käsitamine võimaldavad. 

Sotsiaalse olukorra korraldamisele 
asuti meil alles hiljuti, ajal kus majandus
lik elu ümberkorraldamisel, kus tööstus 
ja kaubandus uutele oludele kohanemas, 
ning riikline iseolemine väljaehitamisel ja 
kindlustamisel. Nagu teistelgi aladel, on 
ka kehvemate rahvakihtide elujärje kind
lustamine algastmel, astmel mille vane
mad kultuurriigid ammugi unustanud. 
Puudub ju meil peaaegu täiesti sotsiaal
kindlustus selle sõna täies mõttes. On 
maksev ainult osaline haiguste ja õnne
tuste vastu kinnitamine ja riiklistes ja 
omavalitsuste ettevõtetes kaugeltki mitte 
rahuldav pensiooni seadus. Teistes rii
kides juba aastakümned maksvad inva
liidsuse, vanaduse, tööpuuduse jne. vastu 
kindlustused puuduvad meil täiesti. Kõigi 
nende sotsiaalsete normide puudumisel 
tuleb hoolekande seadusel asendada neid, 
Hoolekandeseadus oma esimeses para
grahvis loetleb hoolealuste liigid, ära
märkides isikud kes õigustatud abi saa
ma. Sellest näeme et hoolekande seaduse 
põhjal peab hoolitsetama haiguste, õnne
tuste, vanaduse, invaliidsuse ja raskejalg-
suse, surma ja tööpuuduse puhul. Seega 
siis on loetletud kõik sotsiaalkindlustuse 
liigid. Mõistagi et sarnane olukord mõ
jutab hoolekandeseädust raske koormana. 

Ei saa väita et hoolekandeseaduse 
täitmine praeguses olukorras oleks oma
valitsustel raske selles mõttes nagu ei 
oleks meil hoolekandeseädust vaja, või 
nagu oleks see seevõrra laiaulatusline et 
ta vajaks piiramist. Ümberpöördult, — 
kui esimesel omavalitsustegelaste kon
gressil hoolekandeseadus oma põhjapa
neva tähtsuse poolest kõrvutati põhi- ja 
maaseadusega, siis tehti seda täie õigu
sega, — hoolekandeseadus on elulise 
tähtsusega.' Nende kodanikkude põhiõi
guste alusel mida kindlustab põhiseadus, 
riigi otsekoheseks kohuseas on, kui ta 
kanda tahab demokraatliku ja kultuurriigi 
nime, hoolitseda oma kodanikkude eest, 
kes sattunud viletsusse ja puudusesse. 
Õiguslik riik ei kohusta ainult oma koda
nikke vaid õigustab ka. Kui enne 19. juu
lit 1925 a. Eesti riik selles suhtes oma ko
danikud unustanud oli ja 'puudustkanna-
taja riigikodanik pidi võtma hoolekannet 
kui armuandi vastu, siis seaduse vastu
võtmise päeval tunnustas seaduseandline 
võim kodaniku põhiõigust ka sel alal ja 
andis põhiseadusega kindlustatud kodani
ku õigusele reaalse kuju. Sellepärastel* 
saa juttugi olla hoolekande seadusest kui 
demoraliseerivast seadusest. Sarnasel 
korral peaks eitama ka pensioni, haiguse 
ja õnnetuste vastu kindlustamise seadusi. 
Veel enam, riigi kodaniku Õiguslist olu
korda, põhiseadust ja üldse õiguslikku 
riiki kui niisugust. 

Kuna hoolekandeseadus tekitab nuri
nat üksikute omavalitsustegelaste poolt, 
siis vaatame lähemalt missugustest asja
oludest see tingitud, kas ta õiglane ja kas 
leidub olukorra parandamiseks abinõusid. 
Kõnealuse seadusega omavalitsus on ko
hustatud teostama kinnist kui ka lahtist 
hoolekannet peaaegu täiel määral, eriti 
aga viimast, õigus ju on et riik võtab 
kinnisest hoolekandest osa enda peäle. 
Kahjuks ei ole mul, käepärast andmeid 
üksikute omavalitsuste väljarrinekuist, 
kuid üldiselt on teäda et' omavalitsused 
kulutavad hoolekande peale 5—20% omast 
korralisest eelarvest; keskmiselt 10— 
J2%. Samuti teame meie riigi kulu sdl 
alal. See tõuseb vaevalt üle 2%. Siinjuu^ 
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res peame tähendama et ülaltähendatud 
hoolekande % on võetud käesolevast 
ajast kus omavalitsustes lahtisest hoole
kandest, selle sõna õig-es mõttes, juttugi 
pole. Ma uusn et keegi ei pea normaal
seks nähtust kus tihti peavarjuta, toeta
jata ja töövõimetu üle 60-aastane rauk on 
sunnitud end ülalpidama 2—3 krooniga 
kuus, kui ta kerjamise või mõnel muul 
teel omale ülespidamist ei otsi. Kujutle
gem aga seisukorda kui meil püütakse 
teostada hoolekannet sel määral nagu see 
hädavajalik ja kohustav. Ei ole liialda
tud kui võtan hädatarviliku ülespidamise 
keskmiseks normiks kümme korda suure
ma summa, s. o. 20 krooni kuus. Arvesse 
võttes et kõik abitarvitajad ei vaja täit 
ülespidamist, peame siiski arvestama et 
hoolekande täiel märal teostamise korral 
üldised hoolekandekulud tõuseks vähe
malt 2—3 kordseks. Omavalitsused või
vad õnnelikud olla et abitarvitajad pole 
hakanud massiliselt nõudma oma seadus
likkude õiguste jaluleseadmist kohtuteel. 
Nähtavasti on ka töö-hoolekandemjinis-
teerium arvestanud sarnase kaebamise 
võimalustega, pannes maksma oma viima
ses hoolekande korraldamise maruses, 
avaldatud Riigi Teatajas 28.VIII. 28. 
Nr. 70. — kindla korra hoolekandeliste 
kaebuste esitamise korra kohta. Olukord 
nõuab ajaviitmata parandust, veel enne 
kui seisukord muutub katastroofiliseks. 
Olukord eeldab kiiret tegutsemist mitte 
üksi omavalitsuste vaid ka abitarvitaja 
seisukohast väljaminnes. Elukallidus' tõu
seb, tööpudus suureneb, ja ühes sellega 
ka abitarvitajate hulk ja vajalik toetuse-
surrrma. Need on põhjused mis nõuavad 
tõsist kaalumist, abinõude ja teede leid
mist seisukorra päästmiseks. 

Kuidas aga kõike seda parandada? Ma 
juba tähendasin et võrreldes riigikulude-
Sra omavalitsuste kulud on protsentuaal
selt mitu ja mitu korda suuremad . Siin
samas peame esitama aga küsimuse, mis
sugustel põhjustel, või õigemini millisel 
tlhiskõndlik-õiguslikul alusel omavalitsu
sed peavad olema suuremal määral ko
hustatud hoolitsema kodanikkude eest 
Jcui riik. 

Võttes küsimust sisuliselt, peame aud
ina eitava vastuse. Ei mingisugust. 
^-Omavalitsusüksused, — vallad, alevid, 

liiffiad, maakonnad — erinevad oma jõu* 
kuse fMM>lest Saanad ajal kui üks omava-
litsus: :suuäab tegutseda võrdlemisi lahe

dalt, teine peab piirama oma väljamine
kuid tunduvalt, suutes suurte jõupingu
tustega rahuldada vaid kõige hädavajali
kumat. Endastmõista suudab jõukam oma
valitsus hoolitseda oma piirides elavate 
kodanikkude eest suuremal määral kui 
rahaliselt kitsikuses olev. Teisest küljest 
on ka arusaadav et mida vaesem omava
litsus seda vaesemad on tema elanikud, 
seda väiksemad selle omavalitsuse tulu
allikad, kuid seda suurem on abitarvita
jate arv ja suuremad väljaminekud hoo
lekande peale. Eriti raske on seisukord 
väikestes üksustes kes kohustatud hoole
kannet teostama, kuid täiesti arusaadaval 
põhjusel seda ei suuda. Jääb järele kaks. 
teed: kas teostab ta hoolekannet ainult 
osaliselt, määrates abitarvitajale kau
geltki mitte rahuldava toetuse, või jätab 
ta kõik teised tarbed rahuldamata ja teos
tab ainult hoolekannet. Ei saa aga ole
tada, et vaesema valla elaniku-abitarvi-
taja ülespidamiseks vähem tarvis läheb 
kui jõukamas vallas. Kõik see lööb põh
juse enam-vähem liikuvamate abitarvita
jate rändamiseks vaesemast kodukohast 
teise omavalitsusüksusesse kus abimää-
rad suuremad. Nimetatu .aga omakord tin
gib kõikide omavalitsuste hoolekandenor-
mide vähendamise minimumini kuna vas
tasel korral karta on hoolealuste juure
voolu. Kõig:e selle all kannatab aga abi-
tarvitaja.* Kui hoolekande nõukogu poolt 
üleriiklised toetusnormid väljatöötatakse 
ja need maksma hakavad* mida senini 3 
aasta jooksul tehtud pole, pääseksid seisu
korrast küll abitarvitajad, muidugi tihti 
kohtuvõime tarvitades. Seega siis oleneb 
käesoleval ajal abitarvitaja avitamine ük
sikute omavalitsuste rahalisest seisukor
rast mis pole võimaldanud teostada hoo
lekande seadust viletsusse ja puudusesse 
sattunud kodaniku üheõigusluse mõttes 
abisaamises selles suuruses kui see vaja
lik. Sellepärast on vaja omavalitsuste 
väljaminekute katmist või kulude vähen
damist kui tahetakse talitada vastavalt 
hoolekandeseaduse mõttele, s. o. viia abi
tarvitajaid ühtlasesse seisukorda. Selleks 
on olemas kahte liiki võimalusi. 

Nagu juba eelpool tähendatud tuleb-
avalikul hoolekandel asendada peaaegu 
kõiki sotsiaalkindlustuse alasid, s. o. täita 
teiste seaduste ülesandeid. Niipea kui 
Eestis maksma pannakse sotsiaalkrndliis-1-
tus. kõigil aladel, langeks omavalitsustelt 
hoolekande teostamisel suured väljamine^ 



Nr. 8/9 L I N N Ä D J A A L E V I D 127 

kud. Osa hoolekandest teostaks sarnasel 
korral tööstusettevõtted ja pärastised 
abitarvitajad töölised ise. Teame, et 
enamjagu hoolekannet vajavaist on endi
sed töölised kes vanaduse, haiguse, töö
puuduse või mõnel muul teel sattunud vi
letsusse, hoolekannet vajavasse seisu
korda. Ehk jälle nende tööliste -naised, 
lesed ja lapsed. Olgu hoolekande-seadus 
kui demokraatline tahes ja hoolekande 
korraldus laiaulatuslikum, ikkagi jääks 
sellele armuanni maik juure, mis puudub 
sotsiaalkindlustusel. Viimase juures abi
vajaja teab, et osa sellest .mida ta saab 
on tema enda raha, oma tööga ja vae
vaga ajajooksul kogutud. Neist kaalutlu
sist väljaminnes peaks meie esimeseks 
ülesandeks olema sotsiaalkindlustuse 
maksmapanek. Kuna käesoleval ajal rii
gikogu sotsiaalkomisjonis oli arutusel 
haiguste, töövõimetuse ja vanaduse ning 
leskede ja vaestelaste kindlustamise sea
duse eelnõu mis saadeti Vabariigi Valit
susele seisukoha võtmiseks, siis arvan et 
teine omavalitsustegelaste- kongress tun
nistades sotsiaalkindlustuse seaduse täht
sust ja vajadust, aitaks kaasa selle vastu
võtmiseks Riigikogu poolt. Sotsiaalkind
lustuse maksmapaneku korral langeks 
omavalitsuste õlgadelt suured kohustused 
hoolekande alal. Omavalitsused võiks 
siis teostada kõike seda, mida hoole-
kandeseadus nõuab neilt ega määrataks 
naeruväärseid summasid viletsusse sat
tunud kaaskodanikkude aitamiseks, vaid 
teostataks hoolekannet nagu see vajalik 
ja seadusega kohustatav. Võrdlemisi 
meie teiste seadustega hoolekandeseadus 
on hea seadus kuid viimase peale on vee
retatud kõik sotsiaalolukorra paranda
mise "ülesanded ja loomulikult on siis ka 
hoolekande seaduse teostamine raske. 

Sotsiaalkindlustuse seaduse elluvii
mise nõudmist peaks toetama iga oma-
valitsustegelane, iga kodanik kes oskab 
olukorda õieti hinnata. Sellepärast, lugu
peetud omavalitsustegelased, kõik kellele 
on tähtis' ühiskondlik arenemine, kellele 
pole ükskõikne meie omavalitsuste üles
anded ja kohused oma kaaskodanikkude 
vastu, tõstavad omad käed resolutsiooni 
poolt mis nõuab sotsiaalkindlustuse sea
duste väljatöötamist ja maksmapanemist 
Tähendatu on üks neist abinõudest mis 
parandaks praeguse hoolekande viletsat 
seisukorda ja aitaks omavalitsusi ras
kest seisukorrast . välja. Senikaua kui 

pole jõutud sotsiaalkindlustust läbiviia 
peame leidma olukorra paranemiseks teisi 
teid. 

Kuulsime juba referaadis omavalit
suste maksud ja kohustused" millises 
seisukorras oleme. Omavalitsuste peale 
püütakse igal alal kohustusi veeretada, 
küsimata kuidas neid kohustusi täita. Mil
lest ammutatakse need sissetulekud, mil
lede abil omavalitsused oma kohustusi 
täidavad? Ei arvestata et tööpuudus ja 
elukallidus kasvab, et selle tagajärjeks 
abitarvitajate arvu tõus ja omavalitsuste 
väljaminekud suurenevad. Kõrgemalt 
poolt tõmmatakse kindlal käel maha iga
sugused summad mis kuidagi omavalit
suste seisukorda hoolekande küsimuses 
kergendaks. On ju igapäevaseks nähtu
seks saanud tööpuuduse, s. o. hädaabi
tööde summade kärpimine või kustuta
mine. Ei arvestata sellega et isegi hoole
kandeseadus loeb riigi ülesandeks tööpuu
duse vastu võitlemise ja nende abitarvita
jate eest hoolitsemise kes töötaoleku 
tõttu on sunnitud abi tarvitama. Need 
härrad kellesse see küsimus puutub, 
võtku aega ja lugegu põhjalikult läbi 
Riigikohtu otsus 14. II. 1928. a. Tallinna 
linnavalitsuse kaebuses Tõrva alevivalit
suse otsuse peale, vkus sõnasõnalt on öel
dud: „hoolekande alla kuuluvad kõik isi
kud kes kannatavad puudust või vajavad 
hoolekandelist abi ähvardava puuduse 
eemaletõrjumiseks. On selge et tööline 
kes ehk terve, vaga tööpuuduse pärast 
viletsasse seisukorda satub ja eluüles
pidamise võimaluse kaotab, hoolekannet 
tarvitab. Vaadeldes hoolekandeseaduse 
üksikuid määrusi sihiga väljaselgitada 
missugusesse seal ülesloetud abitarvita
jate liiki niisugused abitarvitajad terved 
töölised mahutada tuleb, peab tunnistama 
et niisugused tuleb viia VIII peatüki alla 
mis räägib hoolekandest õnnetusjuhtu-
muste puhul. Tööpuuduse peale võib 
õigusega kui Õnnetujuhtumuse peäle vaa
data ja § 130 tarvitatud sõuad „muude 
õnnetuste läbi kannatajad" lubab tähen
datud liiki abitarvitajaid nende hulka 
arvata. Niisuguste isikute eest peavad 
hoolitsema, nagu see selgub §§ 129—136 
kohalikud omavalitsused, ilma et neil õi
gus oleks tarvitatud kulusid tagasi nõuda 
omavalitsustelt, keda muil juhuseil hoo
lekande seaduse § 19 alusel kindlaksteh-
tava abitarvitaja alalise elukoha jäfele 
selleks oleks võinud sundida. Ku :lud 
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mis o m a v a J i-t s ü s t e l ' s e l l e s t t e 
k i v a d , t a s u b n e i l e t ö ö k o o l e -
k a n d e ni i n i s t e e r i u im k e l l e l e 
e e l a r v e s t ö ö p u u d u s e v a s t u 
v õ i t l e m i s e k s „, e r i t i s u m m a d 
m ä ä r a t a k s e." 

Vaadake, lugupeetud omavalitsustege
lased, nii kõlab meie seadusteseletaja 
Riigikohtu otsus. Mida tehakse aga meil 
selle asemel et seadusest lugupidada ja 
seda täita. Alles vähe aja eest käis ajaleh
tedest teade läbi et ministeeriumi eelarvest 
tööpuuduse vastu võitlemiseks määratud 
summad on kustutatud. Kustutatud ajal 
kus tööpuudus otse kisendav, kus abitar
vitajate arv juba küllalt suur, samuti kui 
omavalitsuste väljaminekud hoolekande 
peale. 

Kui nüüd omavalitsused, Riigikohtu se
letus käes, lähevad nõudma tööpuuduse 
puhul antud toetuse tasumist, lüüakse 
nende ees lahti „Riigi Teataja" nr. 33 — 
1926. a. ja loetakse ette Hoolekandesea-
duse muutmise seadus, kus leiate: „Töö-
hoolekandeministeerium kutsub asutusi 
ellu ja teostab käesoleva seadusega riigi 
kohuseks tehtud hoolekande ülesannete 
ülevõtmist omavalitsusasutustelt töö-hoo-
lekandeministri poolt maksma pandud ja 
Riigikogu poolt lubatud krediitidega 
k o o s k õ l a s o l e v a t e m ä ä r u s t e 
u l a t u s e s . " 

Nii siis, pühkigu omavalitsused suu 
puhtaks ja teostagu riigi ülesandeid omal 
arvel. Ei ole ju omavalitsustel seesugust 
jumalikult tarka seadust ka abitarvitajale 
ettepanna ja soovitada rihma pingutada. 
Ei! Omavalitsused on kohustatud toetust 
andma ja kui nad seda ei tee sunnitakse 
neid selleks kohtuteel, küsimata sellest 
kas see nende või riigi ülesandeks. 

Sarnase talitusviisi juures on loomulik 
et hoolekandeseaduse teostamisega rahul 
pole nii omavalitsused kui ka abitarvi
tajad. Kuid mitte hoolekandeseadus pole 
selles süüdi, vaid need kes oima kohuseid 
ei taha täita, veeretades oma ülesanded 
omavalitsuste peale. Riik andku oma
valitsustele sissetulekuid, siis saaks ka 
omavalitsused hoolekandeseadust täita. 

Nüüd tahaks ma veel lühidalt puudu
tada hoolekandeseaduse muutmise küsi
must ja otsusele jõuda kas ja kui suures 
ulatuses see vajalik. ••-..; .<-;•:.•.:••>,. 

Hra hoolekande inspektori lahke vas
tutuleku tõttu:•• mul - oli juhus, tutvuneda 

nende mõtetega ja ettepanekutega mis 
omavalitsused esitasid hoolekandeseaduse 
muutmiseks möödunud aastal Töö-hoo-
lekandeministeeriumi sellekohase ring
kirja puhul. Neist omavalitsuste arva
mistest on näha et põhimõttelisi, laiaula-
tuslisi parandusi ei esitata, vaid hoole
kandeseadust loetakse mitmegi omavalit
suse poolt üheks paremaks ja täiusliku
maks seaduseks üldse. Üksikute §§-ide 
koht on esitatud parandusi kiud need on 
kõik puht tehnilist laadi. Soovitatakse 
redigeerida üksikuid paragrahve ümber, 
anda normidele selgema väljenduse. Kõige 
enam on neis puudutatud 11. S. § 19. On 
ju tõsi, et see paragrahv on teatud mää
ral ebaselge, kuid ei usu et see paragrahv 
oleks absoluutselt kõlbmatu. Sellele võiks 
vahest lisandada et juhusel kiu abiandma 
kohustatud asutust ei saa teha kindlaks, 
peaks hoolekande kulu kandma riik, kuna 
sel korral väheneks omavalitsuste vahel 
kohtuprotsessid ja kohtul oleks vähem 
nende asjade lahendamisega tegemist 
teha, s. o. riigil oleks teisest küljest vähem 
väljaminekuid. Ka on riigil võimalik 
üleriiklist isikuotsimist korraldada ja 
isiku elamiseaega kindlaks teha. Edasi 
märgitakse neis §§ 51, 90 ja 19 mitte üht
last hoolekande kohustuse alust. Nii on 
§ 19 selleks aluseks^ võetud abitarvitaja 
elamise aeg, kuid §§ 51 ja 90 —- alaline 
elukoht. Soovitavani oleks jääda § 19 
aluse juurde kuna alalise elukoha mõiste 
kaunis veniv. 

Ka peaks lahtine hoolekanne rinna
laste, vigaste ja kurikalduvustega laste, 
pimedate, kurttummade ja nõrgamõistus
likkude eest jääma riigi ülesandeks. Ka 
praeguses seaduses on kaunis selgelt väl
jendatud see põhimõte, kuid riik ei ole 
seda senini veel teostanud. Arvan et 
siin raskuspunkt ei lasu niivõrd hoole
kandeseaduse ebaselguses, kui riigi tah
tes oma ülesandeid täita. 

Hoolekande- ehk tervishoiuseadust 
võiks veel ehk selles mõttes täiendada et 
isikute ravimine kes põevad lahtist tiisi-
kust sünniks riigi kulul. Korteri kitsikus 
ja alatoitlus aitavad selle taudi kiirele 
levinemisele kaasa. Jäetakse lahtist tll—-
sikust põdev isik tema perekonda^ siis on 
tagajärg see et lühikese aja jooksul jäävad 
haigeks ka omaksed ja kaasüürilised.* 
Harilikult on need isikud vaesed, mille 
tagajärjel tuleb omavalitsustele hulk hoo-



Nr. 8/9 L I N N Ä D I Ä A L E V I D 129 

lealuseid juurde. Tiisikushaigus on meil 
muutunud rahvusliseks hädaohuks mille 
vastu järjekindlalt "ja tagajärjerikkalt suu
daks võidelda ainult riik. 

Need oleks vahest üldiselt puudutatud 
küsimused hoolekandeseaduse muutmi
seks. Kuid olen arvamisel et need üksi
kud mitte laiaulatuslised konarlused ei ole 

Lugupeetud omavalitsuste telelased! 
Eesti Vabariik on rahvariik. Teda va

litsevad Vabariigi keskvalitsus ja maa-, 
linna-, alevi- ja vallavalitsused. Nii üks 
kui teised on valitud ühede ja samade 
valijate poolt üldisel, ühetaolisel, otsesel 
ja salajasel hääletamisel. Sellepärast on 
nii riigikogu liikmed kui ka omavalitsuste 
volikogude liikmed rahvasaadikud, rahva 
esindajad. Nagu Vabariigi Valitsus nii ka 
maa-, linna-, alevi- ja vallavalitsused on 
kutsutud ametisse rahva esinduskogude 
poolt. 

Nagu näete Eesti Vabariigi keskvalit
sus ja omavalitsused kui riikliku valitse
mise aparaadi rattad ja rattakesed on nii 
oma sünnilt kui ka otstarbelt sedavõrd 
ligidas ja lahutamatus ühenduses et Va
bariigi Valitsust kui niisugust ei saa olla 
ilma omavalitsusteta. 

Siit järgneb omavalitsuste ja Vabariigi 
keskvalitsuse tiheda koostöötamise tarvi
dus ja nõue. 

Aga kahjuks iga omavalitsuse tege
lane peab tunnustama et tegelikult selle 
tiheda koostöötamisega lugu on päris 
halb. Kui loed esimese omavalitsustege
laste kongressi referaate ja läbirääkimisi, 
mida peeti 4 aasta eest, siis näed et juba 
siis oli asi halb. Neli möödunud aastat ei 
ole toonud mingisugust paranemist, vaa
tamata sellele et I omavalitsustegelaste 
kongress, ühemeelselt nõudis seda. Otse 
ümberpöördult, — koostöötamise ja hea 
vahekorra väljavaated ja võimalused on 
aina halvenenud. Ma ei liialda kui kuju
tan praegust olukorda järgmiselt: kesk
valitsus ei« salli omavalitsusi niisugustena, 
nagu nad on meil praegu, tema -nõudmine 
on, — sul ei pea Olema teisi jumalaid aninu 
kõrval. Teiste sõnadega, — omavalitsusi 
nähtaks hea meelega keskvalitsuse amet-. 

niivõrd kaaluvad et selleks oleks vaja nii 
rasket ja kulukat aparaati käima panna 
kui seda seaduse muutmine vajab. Pea
raskus langeb ikkagi mitte nende puu
duste, vaid juba alguses tähendatud küsi
mustele, s. o. sotsiaalkindlustuse maksma
panemisele ja omavalitsuste sissetulekute 
suurendamisele. 

kondadena. Sellepärast kärbitaksegi järk
järgult omavalitsuste õigusi, vähenda
takse omavalitsuste sissetulekuid; mak
sude asemele seatakse keskvalitsuse toe
tusrahad; pannakse omavalitsuste peale 
uusi kohustusi Ilma et selleks tulusid 
näidataks. Kui omavalitsused ei taha 
lasta sündida kõike nii nagu keskvalitsus 
seda heaks arvanud ja protesteerivad, 
siis ei taheta lubada seda protesteerimise 
õigustki. Selleks võin tuua kujuka näite. 
1925. a." eraldas Vabariigi Valitsus oma 
otsusega Viljandi linna administratiiv-pii-
ridest sõjaväe kasarmute platsiks 70 hekt. 
maad. Et see linnavalitsuse plaanidega 
kokku ei läinud, siis pööras linnavalitsus 
volikogu 'üksmeelse otsuse põhjal Vaba
riigi Valitsuse poole palvega määrata 
maad teisest vaksalile ja raudteele lige
mast raioonist. Linnavalitsuse palve jäeti 
tähelepanemata. Kui Viljandi vo^kogu 
üksmeelselt selle vastu protesteeris ja 
protest Vabariigi Valitsuse kätte jõudis 
(kõige kõvem sõna selles protestis oli: 
v o l i k o g u p r o t e s t e e r i b ) , siis kir
jutas tolleaegne Riigivanem Jaan Tee
mant protestikirjade oma resolutsiooni: 
„Ma ei tunne sarnast keelt". 

Meie omavalitsuste tegelased teavad 
kui harva meie omavalitsused on pööra
nud keskvalitsuse poole protestidega. 
Ikka on viisakalt palutud, palved on alati 
põhjendatud olnud. On märgukirju saade
tud, vahest on delegatsioonidki käinud, 
aga peab ütlema et pea alati on palved ja 
märgukirjad jäetud tähelepanemata. 

Et koosolijad ise oma kõrvaga võik
sid kuulda missuguseis asjus omavalit
suste palveid ja märgukirju on jäetud, 
tähelepanemata, et igaüks ise võiks- otsus
tada kuivõrd õigustatud või õigustamata 
olid palved ja nõudmised ning külvõM, 

Keskvalitsuste ja omavalitsuste vahekord. 
Viljandi linnapea A. Maramaa referaat. 
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õigustatud või õigustamata oli tagasilük
kamine, kannan siin mõned näited koos
olijaile eite. 

Suure-Jaani alevivalitsus kirjutab: 
«Linnade ja alevite maaga varustamise 
seaduse § 2. järele läks alevi piirides olev 
riigimaa alevioimavalitsuse valdamisele 
1. maist 1928. Vormilisel üleandmisel ei 
annud Põllutööministeerium kõiki maid 
üle, olgugi et oli kohustatud üle andma. 
Tegelikult ei näidatud ka piire nende 
maade kohta mis üle andmata jäid. Üle
andmata 'taheti jätta isegi osa maad mis 
juba 1924. a. üle antud. 

Kui Suure-Jaani alevi omavalitsuse 
esindajad läksid Põllutööministeeriumi 
Linnade ja alevite maaga varustamise 
seaduse alusel oma õigust nõudma, siis 
ütles neile Põllutööminister: ,,'Kui Teie 
kohtusse kaebate, saate kindlasti õiguse, 
aga mina jään oma otsu.se juure."' 

Otepää alevivalitsus kirjutab: „ Ale vi 
administratiivpiiride laiendamise asjus ei 
ole vist ühelegi omavalitsusele nii suurt 
ülekohut tehtud kui Otepääle. 1920. a. 
anti meile alevi piiride laiendamiseks 328 
hekt. maad. (Vaata „R. T." 1920. a. 
nr. 61/62. Ajutine määrus -linnade ja ale
vite maaga varustamise kohta).' Asusime 
nende maa-alade planeerimisele ja täna-
vatevõrgu. korraldamisele, mis nõudis 
meilt määratuid kulusid. Nüüd aga kus 
alevi administratiivpiiride asi tuli Sisemi
nisteeriumis kinnitamisele, hr. Siseminis
ter tõmbas maha kõik meie paremad 
maad mis asuvad Pühajärve kaldal ja 
millele rajasime oma tuleviku. Alevile on 
jäetud tema endised piirid ja juure antud 
tükike raba kust võime vast tulevikus 
turbaid lõigata,." 

Antsla alevivanem kirjutab: „Põllutöö-
ministeeriuimi korraldusel - võeti alevi.» 
käest 1924. a. alevile 1922. a. antud maa
dest 20 hekt. ära põhjusel et alev ei ole 
2. aasta jooksul püstitanud sinna ehitusi. 
Üks krunt anti asunikule põlise pidamise 
õigusega, teine ajutise kasutamise õigu
sega, kuhu viimasele antud ka ehituse 
luba, mis tulevikus alevi piiride laienda
misel takistuseks ees on. Alevivolikogu 
on korduvalt nõudnud eespool nimetatud 
krunte tagasi, kuid P õ 11 u t ö ö m i ni s -
t e e r i um ei oie v õ t n u d v a e v a k s 
k i r j a d e i e a a s t a t e j ook su l v a s -
tatagL*': ;

 : 
•:-iJKaii suur on alevi maapuudus, selgub 

samast kirjast, kus loeme: «Ehituskrundid 
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on kõik välja antud, kuid tarvidus krun
tide järele on suur; oli juhtumine kus. 
alevi ääremaal asuva ehituskrundi ees
õiguse eest makseti 93.000 senti." 

Samasugustest sekeldustest alevi ad
ministratiivpiiride asjus kirjutab ka Võõp
su alevivalitsus. Kirjas on osasid mis 
loen tarvilikuks anda sõnasõnalt edasi. 
«Alevi1 käes rendiloleva riigi tagavara
maa kohta teatati kohaliku Põllutööminis
teeriumi esindaja poolt reudimäär 1926., 
1927. ja 1928. a. kohta alles 20. juunil 
1928. a. ja nõuti mainitud 3. aasta rendi 
tasumist hiljemalt 1. juuliks 1928., mida 
võimata on täita 10 päeva jooksul. Sa
muti puudub käesoleva ajani Maakorral
duse Peavalitsuse poolt kinnitatud rendi
leping mainitud 3. aasta kohta, missugune 
eelleping sõlmiti alles 3. aug. 1928. a." 

Võõpsu alevivalitsuse kirjast loeme 
edasi: «Samasugune lugu Põllutööminis-
teerlumiga on alevivalitsusel endise 
Võõpsu härrastemaja ostuga. Nimelt ot
sustas alevivolikogu 1922. a. osta maini
tud maja kooli otstarbeks (praeguseni 
asub seal kool) ja samal aastal sõlmiti 
kohaliku ringkonnavalitsejaga ostu-müügi 
leping mille järele alevi esindaja ühe osa 
ostusummast sisse maksis. Mõne aja. 
pärast kuuldus et see leping pole kinnita
tud; hinnati hoone ümber ja nii jäi see asi 
soiku. Käesoleval aastal, kirjaga 29. märt
sist nr. 1324, kohalik (Räpina) ringkonna
valitseja teatab kõnealuse maja rendi-
määra ja kutsub alevi esindajat rendi
lepingut sõlmima, arvates 1. maist 1922., 
kusjuures tasuda tulevat üür aja eest 1. 
maist 1922, a. kuni 30. apr. 1928. a., kokku 
kr. 1.265,22 ja alles pärast üürilepingu 
sõlmimist ja võlgneva üüriraha tasumist 
sõlmitakse alevivalitsusega viimase soo
vil (?) härrastemaja ostu-müügi leping 
mille juures tulla veel tasuda kr. 165,21,. 
s. o. esialgne sissemaks (5% + tempel-
maks) ostu arvele (nagu varem seda ei 
oleks tasutud)." 

Tapa linnavalitsus kirjutab: „Tapal on 
maaküsimus eriti valus. Seda on antud 
linnale ainult 119 tiinu. Nüüd on sõja-, 
sise-, teede- ja kohtuministeeriumid esi
nenud sooviavaldusega saada linnade ja 
alevite maaga, varustamise seaduse alu
sel maad linna piiridest. Kui linna enese 
otsekohesteks tarvidusteks ja seltskond-
Ustele organisatsioonidele maad välja 
eraldada, tuleb sellest puudus,' mille. taga
järjel ehituskrunte üldse võimalik pole 

http://otsu.se
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saada, seega linna arenemine kinni pan
dud. Kui veel arvesse võtta asjaolu et 
Tapa linna piirab kolmest küljest soo, 
kuhu linnal pole võimalik areneda ja 
ainuke vaba kõvamaa linna administra-
tiiv-piiride kõrval koloniseeritakse, siis 
on Tapa küll väljasuremisele määratud. 
On palutud reserveerida tähendatud maa 
linna arenemiseks, kuid põllutööministee
riumi1 asus ise selle planeerimisele elu
aseme kohtadeks suurusega keskmiselt 
4 hektari. Linnavalitsuse protesti ja lin
nakodanikkude ühise palve peäle (692 all
kirja) pandi töö ajutiselt seisma. Kuid 
hiljuti põllutööministeerium teatas et hak
kab jälle planeerimistöödega peale." 

Valga linnapea kirjutab: ,,Valga linna 
'palved maaga varustamise asjus ei ole 
üldse tähelepanemist leidnud. Rahulole
matust tekitas iseäranis järgmine asjaolu: 
1920. a. astus linnavalitsus põllutööminis-
teeriumis samme et linna serval, praegu 
linna piirides, Pedeli jõe ääres asuv vesi
veski ühes maaga mis Luke mõisalt võõ
randatud, antaks linnale üle. Linn kavat
ses veejõudu elektrijaama laiendamiseks 
ära kasutada. Linna palve põllutööminis-
teeriumis rahuldamist ei leidnud. Veski 
müüdi põllutööministeeriumi poolt era
isikule." 

Viljandi linnavalitsuse ja linnavolikogu 
korduvad ja üksmeelsed palved yiljandi 
järve ülekaldal asuvast linna mõisa ja 
linna talude maas,t kaldariba linna admi-
nistratiiv-piiridesse saamiseks jäid nii 
Vabariigi Valitsuses kui ka Riigikogus 
tähelepanemata. Selle tagajärjel läheb 
nüüd linna piir järve vee veert mööda. 
Sama kaldariba suvituspiirkonda ja ter
vishoiu kaitse alla saamise palved lükati 
Vabariigi Valitsuse poolt korduvalt tagasi. 
Alles siis kui Vaivara Sinimägede laasta
mise lugu leidis ajakirjanduses üksmeel
set hukkamõistmist, rahuldati Viljandi lin
navalitsuse korduvalt tagasilükatud palve 
Vabariigi Valitsuse enese algatusel. 

Samasugused sekeldused olid Viljandi 
linnal sama järvekalda „Popsiseaduse" 
alt vabakssaamise asjus ja ainult „Popsi-
seaduse" parandamise seaduse III luge
misel Riigikogus rahuldati linna palve. 

Narva linnapea kirjutab et Narva linna 
palved ja nõudmised linna administratiiv
piiride laiendamise ja maaalade „Popsi>-
seaduse" alt vabastamise asjus, viimane 
korduvalt, tähelepanemata on jäetud. 

Tallinna linnapea kirjutab: „Tallinna, 
linnavalitsus on mitmel korral esitanud 
palveid Ülemiste järve kallaste sund
võõrandamise kohta sest kaldale ehitatud 
loomalautadest valgub virts järve, — 
130.000 elaniku joogivee-allikasse. Pal
ved on aga jäetud tagajärjeta. Mõni laut 
on tähtsam kui 130.000 elaniku tervis. 
Järve must ja sogane vesi oli määravaks, 
põhjuseks kulukate filtrite ehitamiseks." 

Tallinna linnavalitsus ja linnavolikogu 
on korduvalt esinenud palvetega linnale 
tarvilikkude linna enese maaalade „Pop-
siseaduse" alt vabastamiseks, aga kõik 
palved on ilma motiive toomata tagasi 
lükatud. 

Linnadeliidu juhatus on saatnud vii
mastel aastatel hulk palveid ja ettepane
kuid Vabariigi Valitsusele ja Riigikogule 
linnade ja alevite hädade kõrvaldamiseks, 
olemasolevate seaduste muutmiseks ja 
uute valmistatavate seaduste täitmiseks, 
aga hoopis vähe tähelepanu on pöördud 
Linnadeliidu palvetele ja märgukirjadele. 

Siintoodud näited on üksikud hulgast 
küsimustest milles linnade ja alevite õig
lasi palveid, ettepanekuid, nõudmisi, mär
gukirju pole rahuldatud. 

On selge et sarnastel asjaoludel kesk
valitsuse ja omavalitsuste vahekord ei 
saa olla hea. 

Edasi peatun mõnede tähtsamate sea
duste ja määruste juures et kuulajail oleks 
võimalik saada pilti missuguses suunas 
Keskvalitsus arendab oma tegevust oma
valitsuste suhtes. 

Sarnaseid seadusi on kolme liiki. Esi-' 
messe liiki kuuluvad seadused mis kärbi
vad linnade ja alevite sissetulekuid ja 
õigusi. Teise liiki tuleb arvata seadused 
mis suurendavad linnade ja alevite kohus-

"tisi ilma sissetulekuid näitamata. Kol
mandasse liiki arvan kõik muud seadu
sed mis linnade ja alevite loomulikku 
arenemist ja tegevust takistavad ja pii
ravad. 

Esimese liigi seadused on: 
a) tulumaksu seaduse 1924: a. muut

mise seadus. 
Nimetatud seaduse § 91. muutmise 

tagajärjel kaotasid kõik suuremad linnad 
osa tulumaksu. Tallinn näiteks üksi' 
40.000.000 senti. 

b) 1927. a. alkohoolsete jookide müü* 
giseadus. See seadus vähendab kõikide-
omavalitsuste trahterimaksu näol saada
vaid sissetulekuid. Selle asemele M>a--
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takse anda omavalitsustele erifondist 
(mida praegu veel ei ole) trahterknaksu 
vähenemise korral toetussummasid. Uus 
alkohooli müügi seadus on väiksematele 
omavalitsustele nagu alevid, kus üks 
ainus trahteriasutus, sissetulekute vähen
damise suhtes otse halvava mõjuga. 
Kõige paremal korral jääb, näiteks 
600.000 sendiliselt trahterini äksus 200.000 
senti järele, seega 400.000 senti kaotust. 

c) 1928. a. ärimaksu seadus lubab 
omavalitsustele võtta lisapõhiärimaksu 
50% suuruses, kuna enne oli õigus võtta 
100%. Viljandi linn näiteks, kaotab selle 
seaduse imaksinahakkamisega 300.000 
senti. 

d) Kavatsetav juriidiliste isikute mak
sustamise seadus mille järele omavalit
suste ettevõtted: elektri- ja veejaamad, 
apteegid jne. lähevad tulumaksu alla, 
vähendab omavalitsuste sissetulekuid 
omavalitsuse ettevõtetest. Viljandi lin
nal, näiteks väheneks tulu ettevõtetest 
umbes 100.000—200.000 sendi võrra. 

e) Jõuvankrite- ja bensiinimaksu sea
dus (Riigikogu komisjonis vastu võetud) 
•vähendab kõikide suureimate omavalit
suste sissetulekuid. 

f) Kavatsetav uus lõbustusmaksu sea
dus väheneb linnade lõbustusmaksust 
saadavaid sissetulekuid sel teel et osa 
lõbustusmaksu antakse kultuurikapitalile 
üle, kuna ülejäänud osa tarwitamise kohta 
võetakse omavalitsustelt oma määramise'' 
õigus, .sest seadus määrab ette ära, mil
listeks ülesanneteks lõbustusmaksu sum
masid võib kulutada. 

Teise liigi seadused on: 
a) Hoolekandeseadus ja 
b) Rahva tervishoiu seadus. 
Mõlemad seadused on suure ulatusega 

tarvilikud seadused, aga nad panevad 
omavalitsustele, iseäranis just linnadele ja 
alevitele väga rasked' kohustised peäle 
ilma et oleks näidatud kust saada sisse
tulekuid uuesti- tekkinud ja tekkivate ku
lude katteks. Omavalitsustel on võimata 
jätta seaduses ettenähtud kohustisi täit
mata, sest kodanikkudele' on seadusega 
antud õigus nõuda kohtu teel nende 
kohustiste täitmist. Seaduse alusel oma
valitsuste poolt esitatud hoolekande ka
vad milles oli nähtud ette riiklik toetus, 
on töö-hoolekandeministeeriumis kõik 
.ykalevi alla" pandud. • 

c). Pensioniseadus miile järele oma
valitsused maksavad oma teenijate ja töö

liste paikadest pensionikapitali 4% maksu, 
nõuab omavalitsustelt rohkem kui näiteks 
riik oma teenijate eest pensionikapitali 
maksab. (Riik maksab 2% oma teenijate 
palgast pensionikapitali). 

d) Riigikogu valimiste, rahvahääleta
mise ja rahvaalgatamise seadusid paneb 
omavalitsuste peale kulusid mis õiguse 
pärast peaksid olema riigi kanda, sest 
kõik need toimingud on puht riikliku ise
loomuga. 

e) Ka kodanliste registreerimiste sea
dustega tulid omavalitsuste peäle uued 
kohustised mis nõuavad kulu, tulusid aga 
selleks mingisuguseid ei ole. 

Kolmanda liigi seadused on: 
a) Popsiseadus. Selle seadusega võõ

randati linnadelt hulk varandusi ilma et 
linnade vastuvaidlusi ja soovisid selle 
juures kuigi palju arvesse oleks võetud. 
Võõrandatud varanduste eest tasutakse 
omavalitsustele mitte turuhinna järele 
vaid riigimaade hinna alusel. 
' b) Linnade ja alevite maaga varusta

mise seadus. Selle seaduse § 6. seab lin
nade ja alevite krediit-poliitika põllu-
tööiministeeriumi valve alla; §§ 7. ja 11. 
võimaldavad Vabariigi Valitsusele ja 
siseministeeriumile teostada järelvalvet 
linnade ja alevite valitsuste tegevuse üle 
otstarbekohasuse, seisukohast; § 10. jätab 
kogukonna huvid varju ja tõstab era
huvid esiplaanile;-§ 16. määrab asuudus-
kapitali heaks linnadelt ja alevitelt 40^ 
maade ja päraldiste sissetulekust, kuna 
asunikkude asunduskapitali maks mitu 
korda väiksem on. 

c) Määrustest tuleb nimetada linnade 
ja alevite maaga varustamise seaduse 
elluviimise määrust mis pole kooskõlas 
seadustega. 

Peale nende siinloetletud seaduste on 
veel teisigi samalaadilisi aga vähem 
silmapaistvaid seadusi. 

Pea kõikide nende seaduste arutami
sel Valitsuses ja Riigikogu komisjonides 
ning pleenumis Linnadeliidu juhatus on 
nii otsesel kui kaudsel teel esitanud lin
nade ja alevite huvides parandusi. Aga 
kahjuks peame tunnustama vähe küll on 
linnade ja alevite häält võetud kuulda. 

Kui niiviisi järk-järgult, samm-sam-
mult omavalitsuste seisukorda halvenda-
takse, :kui omavalitsused1 selle tagajärjel 
oma ülesannete ja pealepandud kohus
tiste täitmisel enam eduga ei suuda töö
tada, isegi seniseid seisukohti käes ei 
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jõua hoida, vaid tagasisamme peavad te
gema, kui kõige selle juures omavalit
suste hädahüüdeid tähelegi ei panda, kui
das saab siis olla juttu keskvalitsuse ja 
omavalitsuste heast vahekorrast, nende 
tihedast koostöötamisest?! Ei, pinguli-
kistud vahekord võib- ainult veel halve
neda. 

Aga astume v*eelgi edasi. Veel on 
asjaolusid, mis keskvalitsuse ja omavalit
suste, eriti just linnade ja alevite vahe
korra halvenemises õli tulle valavad. Ma 
mõtlen siin viimasel ajal iseäranis silma
torkavaid linna ja maa huvide vastollu 
seadmisi. See pidavat olema mingi rnaa-
orientatsioon. . Linnade välislaenu eest 
vastutamise seaduse eelnõu arutamise 
puhul on see võtnud väga sõjaka ise
loomu: maad õtse ässitatakse linnade 
vastu. Ei saa siin sedagi nimetamata 
jätta et seadustessegi • hakkab nõrguma 
seda maaorientatsiooni mürki. Näiteks 
on tulemas uus õpetajate palgaseadus. 
Selle eelnõu järele riik maksab maal 
90%, linnades aga ainult 80% õpetajate 
palgast. Teise näitena nimetan jõuvank
rite ja bensiinimaksu seaduse eelnõu mis 
näeb ette et selle maksu alusel saadud 
summadest läheb 65% maa-, ja 35% 
linna- ja aleviomavalitsustele teede ja tä
navate korrashoiuks, vaatamata sellele 
et linnades ja alevites palju rohkem on 
autosid, et linnade ja alevite jõuvankrid 
palju rohkem bensiini tarvitavad kui 
maal ja et linnades ning alevites rohkem 
jõuvankreid tarvitatakse kui maal, seega 
siis ka linna ja alevi teid ja tänavaid roh
kem jõuvankrite sõiduga lõhutakse, mis
pärast neid sagedamini parandada ja 
uuendada 'tuleb. 

Kas kõige selle maaorientatsiooni 
taga ei tantsi üks väike saatanake, hõõ
rudes rõõmu pärast käsi lootuses et 
linna ja maaomavalitsused enese keskel 
tülli lähevad, vähemalt koos ühes ikkes 
ei vea?! Linnade administratiiv-piiride 
määramisel olidki juba pea igal pool 
linna- ja maaomavalitsused vastamisi 
sattunud. Selle tagajärjel vähendati igal 
pool linnade administratiiv-piire. 
: Sama ebaloomulikuna paistab kesk
valitsuse liig agar erahuvide eelistamine, 
mis ilmnes väga jumekalt kogukonna 
maade võõrandamisel, nimelt „popsisea-
duse" arutamisel ja pärast selle seaduse 
elluviimisel. Omavalitsuste kõigiti põh
jendatud nõudmised lükati Wa . pikema 

jututa tagasi. Meile, omavalitsuste tege
lastele on täiesti arusaamatu kuidas võib 
üldse kõrvutada näiteks meie pealinna 
nõudmisi erihuvide nõudmistega, neid 
erahuvide _pärast tagasi lükata. Sama 
imelik on Ülemiste järve kallaste sund
võõrandamise tagasilükkamine. Linnade 
ja alevite maaga varustamise seaduse 
erahuvide § 10. satutab kogukonnad väga 
raskesse seisukorda ja vaevalt on arvata 
et selle seäduse § muutmisest mööda 
pääseb. 

Samasuguse erahuvide eelistamisega 
on maaseaduse teostamisel pea igal sam
mul tegemist. Kui paljudes kohtades on 
meie vallaomavalitsuste huvid erahuvi
dele ohvriks toodud. Käesolevaski refe
raadis oli mul juhus nimetada kuidas 
Valga linnale veskit ei müüdud, müüdi 
aga eraisikule, kuidas alevitele maad ei 
antud, anti aga eraisikuile. 

Nüüd lubatagu veel ühe vahekorda 
halvendava asjaolu juures peatuda. Meil, 
omavalitsustegelaste! on tekkinud arva
mine ja päris põhjendatult et kõigi oma-
valitsusitele, eriti just linnadele ja alevi
tele vastuvõtmatute seaduste ja määruste 
sündimisel, kõigi omavalitsuste soovide 
ja palvete tagasilükkamisel ei ole põhju
seks mitte üksi omavalitsuste tähtsuse 
madalalt hindamine, mitte üksi maa ja 
linna vastollu viimine, mitte üksi era
huvide eelistamine, vaid veel ka oma
valitsuste hädade ja tarvete p u u d u l i k 
t u n d m i n e . , Kuipalju on meil riigitege
lasi kes enne on olnud omavalitsuste 
tegelased? Kuipalju on meil riigiamet
nikke, just kõrgemaid kel omavalitsus
test kuigi palju aimu oleks? Ja lõpuks, 
kuipalju on meil Riigikoguski liikmeid kes 
omavalitsustega hästi tuttavad oleksid? 
Sellega, mu härrad, ongi õige sagedasti 
seletatav et omavalitsuste seadused saa
vad eluvõõrad. Iga halb ja eluvõõras 
seadus on raskeks õnnetuseks riigile ja 
rahvale. Halb ja eluvõõras omavalit
suste seadus on kahekordselt raske. 

Lugupeetud kuulajad! Nagu kõigest 
siin ettetoodusi; selgunud on igateviisi 
põhjendatud meie omavalitsustegelaste 
arvamine et keskvalitsus liig alahindab 
omavalitsuste tähtsust ja sellepärast 
•omavalitsuste palvetele ja hädadele kuigi 
suurt tähelepanu -ei pööra, vaid kärbib 
kergel, kael ja 'kaalumata seaduste ja 
määrustega omavalitsuste õigusi, vähen
dab nende sissetulekuid, suurendab ko-
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"hus-tisi ja ei mõtle kaige selle juures taga
järgedele. Aga lubage öelda — see on 
kõige hoolimatum Eesti omariikluse 
aluste õõnestamine. Eesti Vabariigi vaen
lased' hõõruvad rõõmuga käsi, omariigi 
pooldajad vaatavad kurvalt pealt. Ja see 
sünnib kõik ajal kus Eesti omariikluse 
tulisem juht ja eestvõitleja Jaan Tõnis
son Eesti keskvalitsuse juhina riigi
vanema toolil istub. Või ei ole siin enam 
kellelgi midagi ütelda, midagi parata et 
kõik läheb päris automaatselt? Ja kui 
me seda viimast tunnustame siis peame 
tunnustama ka seda et sarnasel korral 
keskvalitsus ja omavalitsused vajavad 
üksteist enam kui kunagi. Eesti riik ei 
seisa, ei püsi ilma omavalitsusteta, sest 
Eesti omavalitsused olid Eesti Vabariigi 
loojad ja on ja jäävad Eesti Vabariigi 
aluseks. On vastuvaidlemata tõde et 
mida kindlaimad on meie omavalitsused, 
seda kindlam on ika riik. Mida parem ja 
sõbralikum on keskvalitsuse ja omavalit
suste vahekord seda tihedam on koostöö 
nende vahel, seda parem rahva hääolu._ 

Kui Eesti keskvalitsus ja omavalitsu
sed ikka rohkem ja rohkem sõjajalale sa
tuvad, siis on riik isekeskis tülis. Niisu
gune riik ei saa püsida. Siis- peame 
meie, omavalitsuste tegelased, kahekord
selt agarad olema, sest ikui Eesti Vaba
riik peaks lahkuma iseseisvate riikide 
perest, andke andeks sarnane mõte, siis 
on Eesti omavalitsused need, kes peavad 
Eesti rahvast koguma, kasvatama, hoid

ma ja kaitsma. Mida rohkem oleme 
o m a s r i i g i s oma õigusi lasknud kär
pida, oma sissetulekuid ära võtta, seda 
raskem, — võib olla isegi võimata, — 
on neid võõras riigis tagasi saada. 

Samast seisukohast lähtudes on täiesti 
õigustatud olnud linna- ja aievivalitsuste 
nõudmised avaramate administratiiv-pii-
ride asjus, samuti mitmete riigi hoonete 
omavalitsuste omanduseks saamise asjus. 
Mis omavalitsuste oma, see on rahva 
oma. Aga Vabariigi varanduse kohta ei 
saa seda öelda. Toompea loss, näiteiks 
oli enne veneriigi omandus, enne seda 
veel Rootsi riigi omandus, veel varem 
Poola ja Saksa ordu päralt. Tallinna rae
koda aga on olnud kõik aeg mii Toom
pea loss omanikke vahetas, Tallinna 
linnaomavalitsuse omandus ja ei ole või
malik et keegi võtaks selle Tallinna lin
nalt ära. 

'Kas seegi kõik ei tõesta omavalitsuste 
tähtsust ja püsivust riikide ja rahvaste 
elus! 

Lõpetan lootusega et meil pikapeale 
tungib kõigist kihtidest ja parteidest läbi 
arusaamine omavalitsuste tähtsusest. Siis 
paraneb ka keskvalitsuse ja omavalitsuste 
vahekord ja võimaldub tihe koostööta
mine rahva kasuks. 

See kõk teostub kui meie, omvalit-
suste tegelased ei heida meelt, vaid visalt 
ja püsivalt kaitseme omavalitsuste õigusi. 
Selleks soovin kõigile omavalitsuste tege
lastele palju hääd tahtmist ja jõudu! 

Korteriküsimuse lahendamise rahandus
lik külg. 

Direktor L. Sepp'a referaat. 

Enne kui asuda korterite ehitamiseks 
uute teede leidmisele, tuleb esijoones sel
gitada kas senised teed on olnud küllalt 
otstarbekohased. Meie senine riiklik 
4%-line ehituslaen oli soodne oma oda
vuse tõttu. Teistel maadel on laenu saa
mine kallim. Saksamaal, näiteks ehitajal 
peab olema enesel kuni 15%; esimene hü
poteek annab 40—50%, kuid pankade, 
kaudu see läheb 8—9% maksma; teine hü
poteek on odav, umbes 3%., Nii kujuneb 
laen keskmiselt 5—tf%-liseks. 

Belgias laenumäär tõuseb kuni 65% 

ehituse väärtusest. Keskmine % on um
bes sama kui Saksamaalgi. Soodsam on 
asi aga teise hüpoteegi puudumise tõttu; 
seevastu riik toetab majaostjat 10—25 
%-ga. 

Schveitsis antakse enamasti esimese 
hüpoteegiga laenu kuni 65%; eraturu % 
on 5—5^. Teise hüpoteegina ja teatud 
garatniiga saab laenata kuni 22%, 

Inglismaal laen läheb täielikult eratu-
rule. Valitsus annab toetust 20-aastase 
kustutusega. " • 
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Üldiselt kaigub laenu % välismail 5—6 
vahel Sealsed lahedamad rahaolud või
maldavad suuremat arenemist. Belgias, 
näiteks ehitati 10. aasta jooksul vastava 
keskühingu poolt 100 tuhat maja, mis vas
taks proportsionaalselt 10. tuhandele meie 
oludes. 

Meie võrdlemisi soodsa riikliku ehitus
laenu halbtuseks oli rahaliste ressurside 
vähesus, mis pole võimaldanud rahuldada 
kõiki soovijaid. Suur hulk ehitada soovi
jaid on seetõttu sunnitud laenama eratu-
rult umbes kolm korda kallima protsen
diga. 
- Meie ehitusühingud on täitnud oma 

ülesande rahuldavalt, kuna üksikute isi
kute ehitamine riikliku laenuga ei tee meile 
igakord au. Kuigi riigiasutuste algatus 

. pole alati halb, oleks siiski õigem et selts
kond organiseeruks ise. Omavlitsuste 

. ülesandeks peaks olema tegevuse juhti
mine ja kontrollimine. 

Pole loota et edaspidi oleks võimalus 
anda riiklikku ehituslaenu suuremas mää
ras^ Riigi eelarve kokkuseadmine on 
sündinud pinevuse all. Seisab ees rida 
suuremaid lähema tuleviku ülesandeid, 
mis nõuavad suuri summe, nagu 6-aastase 
sundusliku alghariduse teostamine, hoole-
kande-seaduse elluviimine, teede-seaduse 
teostamine, samuti teenistusvanuse tasu 
ja kõrgendatud perekonna-abiraha, mil
leks valitsus annud lubaduse ja mida peab 
täitma. Kõik need kulud tõusevad mit
messe miljonisse krooni nii et optimistli-
kumalegi vaatlejale peaks olema selge, et 
riik ei suudaks anda suuremaid summe 
ehituslaenuks. 

Linnade poolt on" esitatud ettepanek 
luua ehituslaenu kustutamismaksudest eri-
fond samaks otstarbeks. Praegu on ehi
tuslaenu väljas 3 ^ milj, krooni. Selle ta
gasimaks võiks anda aastas umbeS 200.000 
kr. Kui riigieelarve järele määrataks sel
lele lisaks veel sama palju, siis see oleks 
kogu summa, millega võiksime arves
tada. Kui anda iga korteri kohta 4000 kr., 
siis võiks ehitada aastas üle riigi 100 uut 
korterit. On aga teäda et ainult Tallinnas 

' 6000 leibkonda otsib korterit. 
Ehituskrediiti ei peaks seepärast nõu

tama mitte riigi eelarve kaudu, olles seo
tud riigikogust ja rühmade poliitilisest 
meeleolust, vaid seda peaks soetama 
teisiti. 

Tartus asub hüpoteek-pank, kust an
takse ühisel vastutusel laenu liikumata 

varanduste pantimisel. Ka Soomes on sa
malaadiline elamute hüpoteegi-selts, kes 
ise emmiteeris pantkirju ja tegi sel teel 
esimese välislaenu, mida riik kindlustas 
kaudselt. 

Ka meil tuleks kutsuda ellu korraldus 
mis muretseks laenu korterite kindlustu
sel. Selleks kõik ehitusühingud peaksid 
liituma keskühinguks, kelle ülesandeks 
oleks mitte ainult ehitustegevuse revidee
rimine vaid ka raha muretsemine. Välis
maade eeskujul ehitusühingul tuleks lae
nata 50% kuna 20—30% peaks muretsema 
juure eralaenuna teise hüpoteegi näol. Meil 
on raske nõuda et ehitajal omal oleks suu
rem kapitaal. Kui riik garanteeriks ehi
tuslaenu, siis ühing võiks anda hüpoteek-
laenu kuni 90% elamu väärtusest. ' 

Valitsuse poolt garanteeritud laenud 
on odavamalt realiseeritavad! Ka reali
seerimine on \~VA% odavam, mis läheks 
$makord korterite ehitamise soodustami
seks. Valitsuse garantii soodustaks ka 
võlapaberite eratunde laskmist hüpöteek-
panga pantkirjade eeskujul, mis annavad 
9% tulu. Riigi poolt garanteeritud pabe-
reile võib igatahes loota turgu, sest et neid 
võiks kasutada tagatiseks riigiasutustele, 
väärtpaberitena. Samuti võivad asutused 
mahutada omi vabaid summe neisse pant-
kirjadesse. Riigi garantii avaks neile pa^ 
bereile tee ka välisturule esimese paari 
aasta jooksul nagu seda kinnitab Soome 
eeskuju. 

Korterite ehitamise soodustamiseks 
on praegu asjasthuvitatud ringkondades 
väljatöötamisel vastav seaduseelnõu. Pi
dades varajaseks selle ettekandmist refe
rent tutvustas ainult selle põhimõtetega. 
Need on järgmised: 

Elukorterite ehitamise keskühingu 
eesmärgiks on aktiivselt kaasaaidata kor
teriolude parandamisele linnades, eriti 
aga: 

1) eeskujulikkude elumajade ja korterite 
tüüpide kindlaksmääramine, asulate ehi
tus- ja ümberehituskavade valmistamine; 

2) odavate ehitusmeetodite selgita
mine ja levitamine, ja 

3) laenu andmine oma liikmeile elu
majade ehitamiseks ja tänavate ja avalik
kude platside, veevärkide, valgustussea-
dete ja kanalisatsioonide ehitamiseks. 

Keskühingu liikmeiks* on riik, linna-
ning aleviomavlaitsusett ja need korterite 
ehitusühingud, kes keskühingu põhikirja 
alusel tema liikmeiks astuvad. 
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Keskühing annab laenusid oma liikmeile 
— ehitusühinguile ja omavalitsustele. Lae
nusid antakse Keskühingu pantlehtedes. 
Pantlehed peavad olema kindlustatud lae
nudega täiel määral. 

Rahaministri otsusel Keskühing võib 
välja anda pantlehti, mis võivad olla kind
lustatud ka sularahaga või riigi poolt ga
ranteeritud väärtpaberitega. Samad kind
lustused on lubatavad ajutiselt ka sel kor
ral, kui kate on vähenenud laenude tasu
mise tõttu või mõnel muul põhjusel ja kui 
vastava summa pantlehtede väljaandmine 
pole kohe läbiviidav. 

Ehitusühingutele antavad laenud pea
vad olema kindlustatud 90% suuruses hü
poteekide näol keskühingu kontrolli all 
ehitatud majadega ja nende alla kuuluvate 
kruntidega. 

Omavalitsustele antavad laenud pea
vad olema kindlustatud laenusaajate — 
omavalitsuste võlakohustustega, täiel 
määral. 

Laenusid antakse ainult niisuguste ehi
tustööde teostamiseks mille plaanid, kavad 
ja ehitustingimused on keskühisuse poolt 
heakskiidetud. 

Keskühingul on õigus igal ajal kontrol
lerida laenude arvel teostatavate ehi
tuste töid, tarbekorral nõuda nende koos
kõlastamist heakskiidetud plaanidele, ka

vadele ja tingimustele või korraldada po
litsei kaudu ehitusühingute tööde seisma-
panekut. 

Laenuintressi määr ei või olla kõrgem 
kui Keskühing ise maksab pantlehtede jä
rele. Laenutähtaeg ei või tõusta üle 20. 
aasta. 

Keskühingu pantlehtede eest vastutab 
riigikassa. 

Kahjude eest, mis riigikassa kui vastu
taja kannatab ehitusühingutele laenudeks 
emiteeritud pantlehtede järele, vastutavad 
nagu pärisvõlgnikud linnaomavalitsused, 
kogusummas 50% suuruses kahjusummast, 
igaüks — proportsionaalselt tema maaalal 
olevate ehituste jaoks antud ja tasumata 
olevatele laenudele. 

Omavalitsustele jääb õigus keskühin
gult tagasiriõuda tasutud kahjusi ühes lisa
kuludega. 

Keskhingu kohustuste korraliku täit
mise eest vastutavad kõik ehitusühingu 
liikmed 50% suuruses sellest laenu sum
mast, mis Keskühingult saadud ja veel ta
gasi maksmata. 

Ehitusühingute kohustuste korraliku 
täitmise eest peavad vastutama kõik 
ühingu liikmed oma lisakohustustega 50% 
suuruses liikme peale langevast laenuvõla 
summast. 

Parema elamisviisi ehk elukorteri 
propaganda. 

Riigikogu liikme M. Martna referaat. 

Viimasel ajal on meilgi korteri-vilet-
suse küsimust sagedamine käsitama haka
tud, nii et oletada võib nagu hakkaks aru
saamine rahva ärksamates kihtides läbi-
tungima, et selle viletsuse.vastu vaja on 
võitlema hakata. Selles küsimuses on iga 
inimene huvitatud eestkätt aga meie oma
valitsused ja tohib sellepärast küll soovi 
avaldada et viimased korteriviletsuse la
hendamise suunas tagajärjerikkamalt teot-
sema hakkaksid kui seni. Sest elamis-
kultuuri kaugemale ulatuvad vajadused. 
ja njõucjmised ei ole mitte ainult iga ük
siku' elaniku kohta tähtsad, vaid nõnda
sama kogu rahva-, nõnda siis ika iga 
kogukonna tuleviku suunas. On kahtle
mata kindel et elamiškultuur ja rahva üle

üldine kultuur teine teisest olenevad. Kui 
üteldakse et ainult terves kehas terve 
vaim elada võib siis võime nõndasama ka 
korteri ja terve inimese vahekorra suu
nas ütelda. 

Korteriviletsuse juures ja selle vastu 
võitlemise loiduses langeb osa süüdi sel
lele et rahva laiad Mlgad selle üle mitte 
hüllalt teadlikud ei ole kui tähtis kor
ter inimese elus on ja missugune ta peaks 
olema et inimese elunõudmisi täita. Selle 
elukülje peäle ei ole kool mitte küllalt 
suurt rõhku pannud; rahvast koolitades ei 
ole temale seda teadmist mitte tarbeks 
hinge sügavusse istutatud, mis-ta elukor
terina enesele võlgneb. Seda tegemata-
jaänud kultuurtööd tuleb nüüd kõigepealt 
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t ä i s k a s v a n u t e - juures teha, ühtlasi 
aga ka nõuda et praegune kool oma ko
huse selles suunas hoolega täidaks ja 
lastele selgeks teeks missuguses vahekor
ras inimene elukorteriga seisab. Täiskas
vanute suunas püüame selle üle selgusele 
jõuda kuidas korterikultuuri küsimusi 
rahva seas selgitada ja selleks tarvilikke 
teadmisi kõigeparemini levitada. 

Arusaadavalt tuleb ka siin kõiki tuntud 
ja äraproovitud teid ning vahendeid kasu
tada, mis üleüldine kultuur meile tava
likus mõttes kätte näitab, eestkätt — tea
dagi — trükikirjas ning suusõnal tehtav 
selgitustöö. Aga kuna siin tegemist on 
eriküsimusega, tuleb ka küsida kas ei 
leidu eri teid mis seda tööd hõlbustaksid? 

Iga niisugune töö on seda viljakam 
mida paremini see kavatsetud ja korral
datud on. Korteri reformi heaks ja kor
teri viletsuse vastu võitlemise küsimuses 
tuleb selle peale eriti rõhku panna et töö 
hästi läbikaalutud plaani järele sünniks. 
Sellepärast tuleks vastav k e s k ü h i n g 
ellu kutsuda kes mainitud suure töö üle
riiklises ulatuses ühise juhtimise alla võ
taks. Niisuguse keskühingu ümber koguk
sid loomulikult asjatundjamad inimesed 
linnas ja maal kelle hääl nende asjatund
likkuse tõttu kaugemale kõlaks ja otsus
tena rohkem kaaluks. Sellane keskühing 
— nimetame teda siin: E l u k o r t e r i 
p r o p a g a n d a k e s k ü h i n g , lühenda
tult E.P.K. — kutsuks, ellu kohalikud 
ühingud kes kohtadel tegeliku töö eneste 
peale võtaksid. — Asja ligemale astudes 
küsime: mida peaksime Elukorteri Pro
paganda Keskühingu tegevusest oodata 
võima? 

Kõigepealt peaks E.P.K. selle üle sel
gust muretsema kui suur on Eestis kor-
teripuudus ja missugused pahed juurdu
vad korteri viletsuses. Keegi inimene kes 
küsimusse tõsiselt suundub ei. kahtle sel
les et Eestis suur korteripuudus valitseb, 
et meie korterid äärmiselt viletsad on ja 
et selle viletsuse tagajärjed kohutavalt 
hädaohtlikud on. Kuid tõsisemaid uuri
musi, rääkimata teaduslikkudest uurimus
test, ei ole laiemas ulatuses ette võetud. 
Rahvalugemise aegu toimiti lihtsaid kir
jeldusi- milliste põhjal teatava koleduse-
pildi oleks võinud saada. Aga just see 
materjal seisab Riigi. Statistika büroos 
läbitöötamata*, avaldamata. Näib et va
litsus seda materjali ei soovi avaldada. 
Kas häbelikkusest või kartusest, et rahva 

nõudlikkus väga võiks tõusta seda on 
raske ütelda. See hoitakse saladuse katte 
all. Nende ridade kirjutaja soovis neid 
ülestähendusi tookord näha. Ei pääsenud 
ligi, riigivanem härra Kukk, pole selleks 
luba andnud. — Mainitud Keskühing 
peaks seda täies ulatuses selgitama hak
kama ja see määrakski tema eriüles
anded. 

Kui mingi asi halb on siis püütakse 
seda parandada. Esimene samm on: 
kindlaksteha missuguses ulatuses asi halb 
on. Nõnda siis ka korteriiküsimuses. Selle 
halbtuse vastu võitlemiseks tuleb rah
vast mobiliseerida. Ka siin tuleb halbtuse 
selgitamisega alata, s. o. rahvale tuleb 
selgeks teha et meie korteriolud viletsad 
on ja tuleb näidata, missugused halvad 
tagajärjed sellel viletsusel on. — Kui ta
hetakse selle väite vastu ütelda et iga
mees teab ja näeb kui halb tema enese 
ja kui halvad meie korterid üleüldse on, 
mis seal enam vaja selgitada, — siis ei 
ole see ometi mitte õige. Rahvas on kor-
teriviletsusega elupõlvede kestel nõnda 
harjunud ja paremat, eeskujulikku on tal 
vähe näha sest teiste maade paremaid 
korteriolusid rahva hulgad nägema ei 
ulata, mispärast mainitud selgitamistöö 
kuidagi ülearune ei ole. Alles sel teel kui 
iga inimene teab millise puuduse all iga 
üksik ja kogu rahvas kannatab, võime eel
dada et võitlus korteriviletsuse vastu 
üleüldiseks muutub. Iga üksik peaks aru
saamisele jõudma et just ka tema korteri
viletsuse all kannatab ja et ta kõigepealt 
oma korteriolusid parandama hakkaks. 
Alles siis kui sellane isiklik arusaamine 
levineb ja lugevad juured alla saab, muu
tub võitlus kergemaks ja tagajärjerikka-
maks. — On tähtis et mainitud arusaa
mine kindla aluse saaks. See võib aga 
kõigeparemini plaanikindla, asjaliku selgi
tamise teel sündida, kusjuures tervishoiu-
ja korteri-tervislikkuse teadusi tuleb.ka
sutada. 

Üksikasjalisemalt E.P.K. tegevust 
ettekujutades näeme et ta oma sihte saa
vutades näiteks •kongresse ja avalikke 
koosolekuid peab korraldama kus asja
tundjad inimesed siia kuuluvaid küsimusi 
peaksid selgitama, arutades mis teha tu
leks ja mispärast seda -ja teist teha tu
leks. •—. Me oleme üleüldiselt juba rõhu
tanud et E3\>K. otstarbekohase kirjan-̂  
duse 'levitamisele erilist rõhku peab pa^ 
nema, siin kriipsutame veel sellele alla et 
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ta ajakirjandusega sobiva vahekorra peab 
looma ja hoidma, nõnda et küsimusse 
suhtuvad asjatundjate kirjutused ajakir
janduses ruumi leiaksid ja sel teel suure 
lugejate hulga ette jõuaksid. Ajakirjan
duse suur mõju peab ka siin suur olema, 
eriti kui toimetused seda omalt poolt toe
taksid. Minu arvates peaks ajakirjanduse 
toetus seda kindlam olema mida asjaliku
malt E.P.K. ise ülesastub. 

Minul ei ole mõtet sellase üleüldise 
Elukorteri Propaganda Keskühingu tege
vuskava piiritlema hakata. Aga ma ta
han ometi mõnda puudutada mis ma sel
lel alal olen näinud ja mis ka meil järel-
tegemist tasuks. Liiati ei vaja iga sel
lane samm poolegi Keskühingu olemas
olu vaid ka teistsugused koondised ja ük
sikud inimesed võivad, mõndagi teha. Ma 
mõtlen oma näituste kasutamist korteri 
reformi mõtte levitamise suunas ja, kui 
võimalik selleks eri-näituste toimepane
mist. Julgen meeletuletada et oktoobri
kuu ehitusnäitus Tallinnas s. a. väga sün
nis juhus oli kus korterireformi mõtte 
levitamistööd oleks võimalik olnud teha 
ja peab kahetsema et seda veel ei tehtud. 
Aga tulevikus peaksid kõik kodanikud 
kes korteriviletsuse vähendamise- ja kor-

. teriolude parandamispüüete juures kaasa
tena tahavad, just sellaseid näitusi kor
raldada ja oma püüete tervitamiseks 
kasutada püüdma. 

Näitustel ja igajpool kus suured rahva
hulgad liiguvad ja* kus inimestel aega ega 
mahti ei ole pikemaid ja väikekirjalisi ta
beleid ja ülestähendusi lugema või koguni 
uurima hakata, tuleb teistsugust, teatavat 
reklaami abinõu tarvitada ja liikuvale 
rahvale võimalikult lühidalt ütelda mis 
tarvilik. Mis aga nimelt tarvilik, seda 
tuleb palju seast hoolega välja sõeluda. 
Kui see kindel, siis tuleb kaaluda kuidas 
seda hästi lühidalt ja nõnda väljendada 
et see rahvale hõlpsasti silima paistaks, 
meelespidamiseks tähtis näiks ja võima
likult hõlbus oleks meelespidada. Näiteks 
mõni silmapaistev pildistus — olgu minu
pärast ainult kontuurides — vastava lühi
kese aga hõlpsasti loetava märkusega 
Ms lugedes ei koorma, aga hõlpsa mee-
Jespidaimise laadi on. 

Oletame et tahetakse k o r t e r i p i n * -
d»mst ©rÄrffcatatflat siis'kfojutärtie —,Ä&& 
teifes 4- suure kirjaga tahvlile: 
Ta11iffi*a$ &eti 19B& ä. feifcffondl 44,166 

* ,i « » Kõtfterisi 35:057 

Korteris! vähem kui leibkond! 8.509 
s. o. teiste kõrval, ilma omaette korterita 
elas 

Tallinnas 8.509 leibkonda, 
ehk iga v i i e s l e i b k o n d Tallinnas on 
ilma omaette korterita! 

Ehk: 
Tallinna 35.657. korterist oli 1926. a. 
ühetoalisi 26.372 ehk 74% 
2-toalisi 3.503 „ 9,8% 
3-toalisi' 2.452 „ 6,9% 
Väikekorterisi kokku 32.337 „ 90,7% 
4-toalisi ja suuremaid ainult 3.240 „ 9,3% 
Tallinnas loeti 1926. kööktube 19.927 ehk 57% 

Tallinna korteriolud ei ole 1926. a. 
saadik mitte paranenud, nähtavalt on kor-
teripuudus aina kasvanud! 

Tiisikushaiguse ja väikekorteri häda
ohtu selles suunas rahvale südamepeale-
pannes tuleb silmapaistvalt ütelda: 

Tallinnas registreeritud 2.962 tiisikus-
haigeist elasid: 

l-toalistes korterites 1.894 haiget, ehk 64% 
2- „ „ 538 „ „ 18% 
3- „ „ 220 „ „ 7% 
4- „ „ 84 „ „ 2,9% 

Niisugune arvude kõrvuti seatud rida 
peab silma paistma ning igale vaatajale 
peab siit nieelejääma et tiisikusehaiguse 
hädaoht korterikitsikusega suureneb. Sel
lele võib juure lisada teise arvude rea 
mis näitab kui palju vähemates korteri
tes inimesi rohkem sureb ikui suuremates 
korterites. Seda võib eriti silmatorka
vaks teha kui näidata kui palju sageda
mini surnu vanker väikeste korterite ette 
tuleb ja siit elanikke surnuaiale viib. 
Nõndasama võime surnukristiikeste vir
naga rahvale mälestusse raiuda kui palju 
lastesurevus väikestes, eriti ühetoalistes 
korterites suurem on kui suuremates kor
terites ja kuidas laste surevus korteri 
suurenemisega väheneb. Me võime ka 
seda piltlikult ning suure reklaami kirjaga 
inimestele meele raiuda kuidas inimese 
eluiga sellejärele pikemaks saab või lü
hemalt kustub kuidas ta oma korteris 
teistega kitsalt kokku tuubitult või aga 
lahedamalt — oma ette elab. 

Eesti Tervishoiu Muuseumil Tartus 
ongi juba mõnesuguseid pildistusi ja dia
gramme, kirjalikke nrärklauseid jne,, mil
liseid ka sellistel näitustel võiks kasutada. 
Neid; tuleb aga täiendada ja otstarbekoha
selt vormida. —* Arvatavasti võiks kä 
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sellesisulisi küsimusi ja meeletuletusi mai
nitud kohtadel plakatite kaudu väljen
dada, näiteks: 

Kas sinul ja su perekonnaliikmetel on 
korteris küllalt õhuruumi ja puhast õhku? 

Igale inimesele 20 kantmeetrit õhu
ruumi! Õhupuhastus — õhuvahetus olgu 
nõnda et õhk tunni jooksul 3 korda võib 
uueneda! 

Kas sinu korteris on valgust ja päi
kesepaistet küllalt? 

Aknad vastu päikest, sageli avatud, 
nende suurus vähemalt ükskümnendik osa 
põrandapinnast Töökodade, vabrikute 
aknad olgu vähemalt seitsmes kuni kol
mas osa põrandapinnast. 

Korteriolude tervendamise ja elamis-
kultuuri tõstmise suunas avitab kahtle
mata kaasa kui võimalik oleks halbu, kit
said, tervisevastaseid eluruume avalikult 
näidata ja nimelt elutruult, nõnda nagu 
nad on. See on raske teostada sellepä
rast näidatakse neid pildistatult. Pildina 
ei avalda nad aga seda mõju mis korteri-
viletsuse otsekohene nägemine annab. 
Seda valdavam oleks mõju kui viletsaid 
eluruume parematega kõrvuti olles võiks 
võrrelda. Siia kuulub ka ruumijaotus 
korterites nende ehitamisel, nagu ka möö
bel, köök jne. mille kõige parandamise ja 
kõrgemale tõstmise suunas väga palju 
teha on. 

Kooli kõrget ülesannet ja suurt edasi
viimise võimalust puudutasime mööda
minnes. Siin tuleb nõndasama plaani
kindlalt tegutseda, erilist rõhku pannes 
kooliõpetajate kasvatamisele niihästi se
minarides kui ka ülikoolis, kus. seks ots
tarbeks sotsiaal-tervishoiu õppetool asu
tada tuleks. Ka siin võiks mainitud Elu
korterite Propaganda Keskühing kaasa 
avitada. 

Möödaminnes oleks veel k o r t e r i t e 
v a l v e t nimetada mis meie linnades 
möödapääsemata vajaduseks on saanud. 
Nõndasama on ajakohane ehitusseadus 
paratamatu aja nõudmine kui me kofteri-

viletsuse vastu tahame võidelda. Dr. V. 
S u r a b e r g tuletab näit. väga tabavalt 
oma broshüüris: M i s s u g u n e p e a b 
o l e m a t e r v i s h o i u l i n e e 1 u k o r -
t e r, 1927" meele et meie seadusandlus 
on küll asunikkude loomalautade suunas 
nõudmise maksma pannud, lauta ventilat
siooniga varustada, mis kahtlemata tarvi
lik on; kuid — elumajade suunas seda ei 
nõuta! 

Korteriinspektor peaks linnades just 
korteriviletsuse äravõitmise lähtekohast 
minnes tegutsema. Tema peaks linna
valitsuste silmaks olema, kes näidata 
võiks, kus viletsus kõigesuurem, kus abi 
kõige vajalikum. Niisugune korterivilet
suse arst peaks hästi haritud inimene ja 
oma erialal asjatundja olema, kes mitte 
ainult vigu ja puudusi ei peaks nägema, 
vaid kes ka abi kätte juhatada oskaks, s. 
o. abi mis teatavas piiris sageli ka suure 
viletsuse juures mõndagi kergitust võiks 
tuua. — Mis viimasesse puutub, s. *o. juha
tamisesse ja nõuandmisse olgu elanikule, 
olgu majaomanikule, on korteriinspektori 
ülesanne ülitähtis. Ja väga palju oleneb 
inspektori asjatundmisest ja oskusest, kui
palju tema nõuandmisi tähele pannakse. 
Arvatavasti oleks elamiskultuuri tõstmi
seks väga kasulik elanikkudele sageli 
kõige lihtsamates asjades nõuandjaid 
õ d e s i d otsida, väljaarendada ja ame
tisse panna. Neil oleks lai tegevusala ja 
nende töö kannaks head vilja. 

* » • 

Kui härra direktor L e o S e p p a poolt 
kavatsetav ja soovitav üleriikline E h i 
t u s e K e s k ü h i n g — korterite ehita
mise rahaga varustamise sihiga — õnne
likult ellu kutsutakse, oleks mõeldav ja 
koguni ehk soovitav, kui siin mainitud 
Elukorterite Propaganda Keskühing Ehi
tuse Keskühinguga käsikäes, näiteks selle 
eriosakonnana, s. o. tema kõrval tegut
sema hakkaks. Selkombel võiks tegu ja 
propaganda teineteist vastakute täien
dada. 

tallinna linna külgehakkavate haiguste haigemaja noorema ©rdinaatori 

Dr. Bormani aruanne 
Königsbergis (Saksamaal) 11. kuni 14. 

Königsbergi ülikooli afstiteadüskörma 
poolt korraldätiid (organisaator piof.'BftN 
rers) sartakrkortgfess ti. künf i4. jütörini 
OM täieiikulf tööle pükefidätud. i l Jtitmlt 

juunini 1928 ärapeetud kongressi üle. 
Königsbergi linna vaKtštts korraldas kon— 
gresšM o&avoljälle ringsõidu läbi linriaV 
kusjuures vaadeldi ka Ülikooli utiei 
kHfftikuid. 
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Kongressist võtsid osa peäle Saksa
maa arstiteadlaste ka Vene, Poola, Un
gari ja Läti sarlakieriteadlased. Kongress 
oli organiseeritud põhimõttel võimaldada 
eelnimetatud maade esindajaile arutleda 
viimase sarlakiepideemia ajal saadud ko
gemusi. Sarlaki juures on viimase 5 a. 
jooksul peaaegu kõik endised vaated osalt 
muudetud, osalt ümberlükatud. Koge
muste materjal oli nii rikkalik, arvamised 
läksid mõnikord niivõrd lahku,. et vaata
mata sellele et nelja päeva jooksul töötati 
ainult üks ainukene asi läbi, vaevalt jät
kus aega kõigi asjasse puutuvate küsi
muste lahendamiseks. 

Juba a e t i o i o o g i a küsimus näitas 
kui kaugel oleme veel sellest, et ka kõige 
põnevamaidki küsimusi, sarlaki juures lõ
pulikult lahendada. Kongressil toodi ette 
mitte vähem kui 6' sarlaki tekkimise või
malust. 

Ka meil ajalehtede kaudu nii populaar
seks saanud dr. Smirnova-Samkova 
(Kiiev) poolt sarlakihaigete veres üleslei
tud tekitaja, mis võimaldavat streptokok-
kide sissetungimist organismi ja mis eda-

. siantav olevat kasside läbi, kelle veri. 
seda tekitajat rikkalikult sisaldab, oli koi-

. ge vähem põhjendatud. Kindlad kontroll
proovid puudusid ja üldse oli küsitav, kas 
meil siin polnud tegemist ühe värvimise 
kunstliku produktiga. 

Prof. Selma Meyer (Düsseldorf) näi
tas, nagu seda juba enne prof. Bürgers 
{Königsberg) tegi, et itallaste Caronia ja 
di Sidoni poolt kirjeldatud saiiakidiplo-
kokkid (mis osalt ka filtrist läbi lähevad) 
pole midagi muud .kui kultuurmeediumi 
produktid. Prof. Bürgers saatis 12 sar
nast preparaati Caronia ja di Sidonile* 
Viimased avaldasid arvamist et mitte 

-ühelgi prepraatidest ei leidu nende pisi-
laste tundemärke. Kaks nendest 12, olid 
Caronia ja di Sidoni originaal preparaa
did. 

Prof. Zlatogorov (Harkov)'oli arvami
sel et kui ka sarlakipatogeneesis strepto
kokkus etendab väga suurt osa, sariaki-
tekitajaks peab siiski tunnistama läbi filtri 
käiva mikroorganismi:""Sest Vt. see "vii
mane aktiveerib streptokokkt ja võimal
dab selkombel sarlaki tekkimist :' 

Dr. jMandelbaurni väidete järele män
gib, samasugust osa tema poolt ülesleitud 

- difteeriakepikeste sarnane ^arlakitekitaja* 
Ehk küll Dr-JVLandelbaum toetas oma ar
vamist ilusate epidemioloogiliste andme

tega, ta siiski jäi üksinda oma seisuko
hale. 

Peatähelpanu nõudis anafülaksia sar-
lakihüpoteesi ja streptokokkide' hüpoteesi 
arutlus. Anafülaksiahüpotees oli esitatud 
tema looja prof. V. Szontaghl (Ungari, 
Debreczen) poolt. 

Prof. Wolff-Eissner (Berlin), prof. 
v. Groer (Lemberg), prof. Selma Meyer 
(Düsseldorf) ja isegi Dochez (New-York), 
kelle kongressile ilmumine takistatud, 
saatis oma arvamise kirjalikult — kaldu
sid anafülaksia hüpoteesile. Nende arva
miste järele ei ole sarlak külgehakkav hai
gus vaid ainult organismi reaktsioon, mida 
võivad kutsuda esile mitmesugused fak
torid (igasugused tekitajad, rohud jne.). 
Kuigi kongressist osavõtjad ei jõudnud 
lõpulikule otsusele sarlakiaetioloogias, oli 
siiski üldine kalduvus anafülaksia aetio-
loogia vastu ja streptokokkus hämolütiku-
se poolt (prof. Schrottmüller — Hamburg, 
prof. Friedemann — Berlin, prof. Dold — 
Berlin, prof. Korschun — Moskva, prof. 
Stutzer — Rostov, prof. Grekov — 
Taschkent j . t ) . Ka erapooletud osavõt
jad (näit. prof. 'Bürgers — Königsberg) 
olid arvamisel et sarlaki patogeneesis fc 

mängib suuremat osa streptokokkus. Väga 
võimalik et sarlaki streptokokkus on 
mitmetüviline. Prof. v.. Szontaghl arva
mine et sarlaki tekkimise juures peab pa
nema rohkem. rõhku haige konstitutsioo
nile (näit. lümfatismus) ja päritavusele — 
oli kõigile vastuvõetav. 

Sarlaki seroteraapia läbirääkimise 
juures oli silmapaistev et kahtleval seisu
kohal asusid ainult need kongressist osa
võtjad, kel polnud juhtu ravida raskeid 
šarlakihaigeid seerumiga. Muidu oli pea
aegu üldine arvamine et sarlakiseerum 
on toksilise sarlaki vastu võitlemisel ai
nuke ja väga tugev abinõu. Küllaldaselt 
doseeritud ja õigel ajal"(esimese 3—5 hai-
guspäeva jooksul) süstitult see võis mõ
nikord peasta ka kõige raskemad toksili
sed juhud, (fulminans). 

Sarlaki septiliste tüsistuste vastu on 
aga seerum vpimetu, kui puhas antitoksi-
liselt mõjuv aine. Ravimine kombineeri
tud seerumiga, millel, peab olema ka anti
septiline mõju (prof. Fr. Meyer — Berlin), . 
õn alles katsestaadiümis. Rohkem prakti
list huvi pakub-seerumi ravimise kombi
neerimine antiviiruse ravimisega; Vii
mane hoiab, ära septilised tüsistused (dr. 
Bardach —Odessa), Prof. Ivatschentsev 
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(Peterburg) demonstreeris et raskete tok
siliste juhtude juures saab rutulist abi see
rumi süstimisega intralumbaal (sarnasel 
juhul ei tohi aga seerum sisaldada kar-
booli, vaid ainult kloroformi). 

Kui ka seerumiteraapia oli peaaegu 
kõikide poolt heaks kiidetud, siiski prof. 
Böttner (Königsberg) tõstis küsimuse üles, 
kas ei nõrgenda seerumi applikatsioon 
organismi eneseimmuneerimise tendentsi. 
Sellepärast prof, Böttner soovitas kerge
matel juhtudel seroteraapiaga ettevaa
tust. Raskemaid seerumihaigusi sarlaki-

i seerumi tarvitamisest keegi ei ole näinud 
(prof. Schrottmüller — Hamburg, prof. 
Kirejev — Moskva j . t.). • 

Privaatdotsent H. Schmidt (Marburg) 
toonitas et šarlakiseerumi täpne titreeri-
mine, nagu see näit. difteeriaseerumi juu
res läbi viidud, on seni üldse võimata. 
Sarlaki toksini üksus on relatiivne, indi-
viduaal-vastuvõtlikkusest ärarippuv suu
rus. Sarlaki toksiini ja antitoksiini titrid 
on sellepärast relatiivsed ja võivad anda 
väga suuri vigu. Loomade (kitsed ja ko
dujänesed) peal toksiinide ja seerumite 
standartiseerimine on senini: veel ainult 
katse järgus. 

Sarlaki epideemia vastu võitlemise 
mõttes oli üldine arvamine et kõik meie 
senised meetodid on abitud. Prof. v. Dri-
galsky (Berlin) jutustas kuidas temal 
„läks korda suure eduga" võidelda sar
laki epideemia vastu selle läbi et ta kee
las,kooliskäimise mitte ainult sarlaki, vaid 
ka kõigile kurguhaigetele lastele. 20. a. 
jooksul oli tema oma tööga väga rahul. 
Ainult möödunud aasta epideemia näitas 
temale et kõik need määrused olid täiesti 
abitud olnud. Tema 20-aastane edu oli se
letatav nähtavasti sarlakihaigustumise ül
dise nõrgenemisega. Niisama kui teised 
üldised infektsioonid, ilmub ka sarlaki-
• taud perioodiliselt oma seaduste "järele 
(prof. Bürgers — Königsberg). 

Esimene küsimus,, mis tuleks lahen
dada sarlakitaudi vastu võitlemisel, oleks: 
Mis t e e b o r g a n i s m i s a r l a k i l e 
• v a š t ü v õ 11 i 'k u k s ? Sarlakki vastu
võtlikkus teatavasti on väga muutlik. Va

enus, sotsiaalne, seisukord, konstitutsioon, 
meteoroloogilised tingimused jne. mängi
vad oma osa. Vastuvõtlikkuse hindamine 
naha reaktsiooni läbi Dickl järele on sel
lega raskendatud, et see reaktsioon pais
tab olema mitte spetsiifiline, vaid lokaal 
nahareaktsioon, mis ei tarvitse peegelda

da üldist organismi seisukorda. Ja kon
gressist osavõtjate suur enamus kaldus 
otsusele, et Dicki reaktsioon nõuab hool
sat revideerimist. Mitte iga inimene ei 
põe tüübilist sarlakki omas elus. Võima
lik et kõik need, kes ei põe tüübilist sar
lakki läbi, saavad kindlustuse sarlaki 
vastu lihtsa sarlakitekitajatega kokku
puutumise läbi, ilma et õieti haigeks jääk
sid (Stumme Infektion — eradots. de Rud-
der — Würzburg). 

Teine küsimus — Kes a n n a b s a r 
l a k i e d a s i ? Kongressi arenemisega 
selgus et väga suure osa sarlaki edasiand
mises peab panema lihtsate angiinade ja -
tervete batsillide kandjate arvele (Dr 
Gentzen — Königsbergi linnaarst soovi--
tab registreerida igat angiina juhtu). Selle
läbi jääb haigemaja isoleerimine, koolide 
sulgemine, kooliruumide desinfektsioon 
illusoorseks. Haigemaja isoleerimine oleks 
soovitav ainult selleks, et võimaldada pi
kemat „Schonungs"-ravimist, kuid mitte 
kui üldine tervishoidlik määrus.- Haige
majast väljakirjutamisel ei tohi köömen-, 
damine mõõduandev olla. Aga ka prof. 
Friedemanni nõudmine, et haige võib min
na koju, kui kolmekordse järelvaatamise 
juures tema kurgus ega ninalimas ei leidu 
hämalüütilisi streptokokke, vajab piira
mist. Esiteks võib ka negatiivsele vastu- • 
seie vaatamata ikka veel streptokokkus 
limas leiduda (prof. Selig-mann — Berlin).' 

.Peaasi on aga et puhtterapöitiliselt ei tohi 
sarlakihaiget koju lasta enne kui tüsis
tuste hädaoht möödunud (s. o. umbes 5' 
näd.). Haigemajades peavad tingimata 
•olema „DurchIüftungs"-toad, kus sarlaki 
rekonvalestsendid võiksid puhtas õhus; 
vabaneda oma sarlakipisilastest. 

Ainukeseks ratsionaal-abinõuks sar
laki vastu võitlemisel jääb aktiivne sarlaki-
vastane _ immuniseerimine. Kas immuni-
seerimine virotoksiiniga pulverisatsiooni 
teel suukoopasse (prof. Belonovsky — 
Peterburg), mis annab umbes 4 kuud 
kestva kindlustuse, kas kõige rohkem 
tarvitatud toksiiniga või sarlaki anatok-
siiniga süstimise läbi, mis annab mitme
aastase immuniteedi, — kõik need abi
nõud võimaldavad haigustumise" ja sure
vuse protsendi alanemist immuniseeritud 
laste hulgas. Lege aftis läbiviidud süsti-
•mišed ei ole iialgi kardetavad. Ainult liiga 
suured annused võivad tekitada neerude 
ärrituse (prof. Stutzer — Rostov). Immu-
niseerimise kogemused põhjenevad osalt 
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väga suurel materjalil (näit, 40.000 last 
Moskvas — prof. Korschun). Süstimisi 
peab võetama võimalikult taudist vabal 
ajal ette. 

Vaatamata sellele edule, kongress 
pooldas arvamist- et" immuniseerimine 
peaks olema veel ainult eriteadlaste ja 
mitte tervishoiuametnikkude kätes. 

Kongressil tehti järgmised kokkuvõt
ted: 

Streptokokkusel on väga suur tähen
dus sarlakipatogeneesis: temal põhjeneb 
praegune seroterapia, niisamuti kui ka 
aktiivse immuniseerimise katsed. 

Seerumiravimise suur tähtsus kinnita
takse autorite enamuse poolt. 

Aktiivse immuniseerimise tarvitamine 
praktikas kuulub alles teadusliku uurimise 
piirkonda. 

Kas peale streptokokki veel teine sar-
lakitekitaja on olemas ja kas -tema profü
laktika jaoks, on tähtis, tarvitab selgita
mist. 

Kongressi tööd tähele pannes ja kokku 
võttes selgus, et meie Tallinnas sarlaki 
uurimises, teraapias ja ka tema vastu 
võitlemises mitte ainult teiste maadega 
•sammu oleme jõudnud pidada, vaid isegi 
paljudes asjades ees oleme. Energiline 
aktiivse sarlakivastase immuniseerimise 
populariseerimine ja võimaldamine (mak
suta linna ambulantsis, koolides, linna 
laste varjupaikades süstimine jne.), mis 
Tallinnas juba 1,5 a. jooksul läbi viiakse, 
laialdane raviseerumi tarvitamine Tallin-

Tuntud kommunaal-poliitik, Viini maa
päeva president Dr. Rob. Danneberg an
dis 'käesoleval aastal välja broshüüri, kus 
ülevaatlikult kirjeldatakse Viini linna va
litsemise viise ja majanduslikku tegevust. 
Alamal avaldame ft&htsamat nimetaitud 
% oshütirist.. 

.Miljonlistest linnadest Viul on ainuke 
kus «eavalitsust juhib sotsiaaidiemokraat-
-&10 enamus. Viinis oÜ 1927. a. valijaid 
93ipH0t8iejftti, ehk J milj, 152 ftik Jimalt, mür 
%H .«aoftsiaaideniofcraatMe kasuks ianges 
$0,27%, fe&igfe teistele rühmadele aga 
fcokku'3ft£3«. 

na linna külgehakkavate haiguste haige
majas juba 2 a. jooksul, on asjaolud, mis 
asetavad Tallinna sarlaki mõttes tervis
hoidlikult seisukorralt esimeste ritta Eu
roopa linnade seas. 

Meie kogemustest oli minul võimalik 
ühes ettekandes ja diskussioonis igal kü
simusel oma seisukohta võtta ja kongres
sile ka mõned uued tõsiasjad ette tuua. 

Nüüdsest sarlakitaudist Saksamaal, 
eraldi Königsbergis, oli võimalik tähele 
panna olukordi, mis väga sarnanevad 
meie oludele 1,5 a. tagasi. Ka Königs
bergi nakkushaigemajad on sedavõrd üle-
täidetud, et sarlakihaigeid peab paiguta
tama ka mitte-sarlaki jaoskondadesse. Ja 
see sünnib maal, kus mõnedes riigi haige
majades iga voodi juures oma raadioapa-
raat seisab ja kus mõnesuguse aparaadi 
peäle, mis ainult puhtteaduslikku huvi pa
kub ja mida üldse väga vähe kasutatakse, 
ilma pikema jututa välja antakse 8000 
riigimarka jne. Nii ootamatu on see taud 
ka Saksamaal.. 

Samuti kui meilgi 1926—27. a. pakub 
ka Saksamaal ajakirjandus oma lahket abi 
arstkonnale sarlaki vastu võitlemises 
selleläbi, et ta tänutäheks oma arstidele-
tervishoiutegelastele tungib neile kallale 
kõiksugu teravtae demagoogiliste artikli
tega. Näiteks süüdistati tähtsat sarlaki-
uurijat prof. Dold'i (Berlin) selles, et tema 
tarvitavat inimesi katseobjektidena oma 
uurimustel. Kuid selle loo pikantsus sei
sab selles, et tähendatud tormi kutsus 
esile ainult prof. Doldi kirjeldus katsetest, 
mis Ameerika teadlased võtnud vabataht
likkude isikute peal ette. • 

Linn on jaotud ringkondadeks; vii
mased valivad vastava arvu volinikke 
(Gemeinderäte), kui ka ringkonna esin
duse. Volikogu valib oma keskelt pürger-
meistri, kaheteistlifkmelise linnasenati ja 
kaheksa linnanõunikku vastavate osakon
dade või komisjonide juhtideks 5 aastaks. 
Nimetatud osakondadele, mis kujundavad 
-endast linnavalitsuse, kuuluvad järgmised 
tegevusala^: 1) isiklik koosseis ja valit-
Sü&e .reform, 2) rahandus, ,3) heakord ja 
S^s ia^e korraldas, 4) fWterütQjr,raldus 
(tellerite ehitus ja valitsus), 5) jtebiHnerte-
£&vus, 6) toitlus ja ma|and.us, 7j) #$söd 

Viini linna omavalitsusest. 
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valitsemise alad ja 8) linna ettevõtted. 
Loetletud gruppide hulgast puudub hari
dus- või kooliosakond, milline ala allub 
erilisele linna koolinõukogule. 

Pürgermeistril, kes ka volikogu juha
taja, on õigus otsustada hädalistel juhtudel 
kõiki asju iseseisvalt, kui ka panna voli
kogu ehk osakondade otsuste täitmist 
seisma. Pürgermeistri abiliseks on ma
gistraadi direktor, kes pürgemeistri ette
panekul linna senati poolt ametisse kinnita
takse. Kuna Viini linn vabariigi liidu 
osana omab ka maakonna õigused, siis 
tema volikogu on ühtlasi ka maapäev, s. o. 
tema eriistungid loetakse maapäeva koos
olekuteks. Seega on pürgemeister ka 
maaülem või maavalitsuse juht, kuna lin-
nasenat kujundab samal ajal maavalitsuse. 
.Niisugune valitsuse konstruktsioon annab 
linnavalitsusele kõige avaramad võimalu
sed iseseisvaks tegevuseks kommunaal-
poliitika alal. 

L i n n a e t t e v õ t t e d jagunevad 
kahte liiki: 1) ärilised ja majanduslikud, 
jiagu veovoor, kanalisatsioon, veevarus
tus, saunad, töökojad, leivatehas ning 2) 
monopoolsed — gaasi-, elektritehased, tä-
navraudteed, õlletehas, matusebüroo ja 
kuulutuste korraldusbüroo. Arvepidamist 
teostatakse kõigis ettevõtetes kaubandus
likult. 

K o n t r a 11 ame>t aMub pürgemeist-
rile ja volikogule, kuid mitte magistraa-
dile. Kontrollameti ülesannetesse kuulu
vad tegevuse kontroll koha 'peal, arvepi
damise revideerimine ja organiseerimise 
kontroll; viimase all tuleb mõista põhja
likku uuringut ja katset, kuivõrd otstarbe
kohaseks-ja kasulikuks osutuvad muuda
tused teatud majandus- või ettevõtete te
gevuses. 

R a h a n d u s p o l i i t i k a j a m a k 
s u d . Enne sõda Viini linn sai umbes 
poole oma tuludest riigi maksudest (Miet-
:2kLSsteuer)> peale selle V* tuludest andsid 
maksud Üha, alkoholi j . t. ainete peält, V* 
—- monopoolsetest ettevõtetest. Peäle 
,.1919. a., kui.hakkas tegutsema sotsiaalde
mokraatlik iomavalttsus, loodi -sootu uus 
maksusüsteem. Eeskätt loobuti eelpool 
tähendatud riiklisest osamaksust kui ka 
tarbeainete maksust ning - monopoolsete 
ettevõtete puhaskasust, viles viimaste te
gevust niivõrd odavaks et ettevõtete pu-
"haskasu jätkub vaid nende varanduste 

^amortiseerimiseks ja võlgade kustutami
seks . • . :.r . -

Otsekohestest linnamaksudest, mis 
sotsiaaldemokraatlik linnavalitsus võttis 
tarvitusele, on jäänud püsima praegu järg
mised: 

L õb us t u s m ak su võetakse kas 
piletite pealt või pauschal, 5 kuni 33^ 
protsenti. Sõnateatri etendused maksa
vad 5%, kontserdid 7%, ooper ja operetid 
10%, tsirkus, tantsukursused, varietee 
23%, pallid 2S%%, maadlus, poks, hüpo-
drom 33^%. Senatile on jäetud maksu-
alandamise õigus. Ettenähtud tulu 1928.a. 
eelarve järele oli 14,5 milj. shillingit (1 
shil. — 53 senti). 

T o i d u - j a m a i t s e a i n e t e maksu 
võetakse neilt asutisilt, millel suurem tar
vitajate ringkond, koha kasulik asupaik, 
toredus jne. Ühe ja sama ettevõtte liigist 
võib maksu alla kuuluda kõige rohkem 
V», nende hulgast tingimata kõik öölokaa
lid ja kontsertkafeed. Aastane tulu 13 
milj. shillingit 

Õ11 e t a r v i t u s e m a k s u võetakse 
6 shillingit hektoliitri peält kõigilt õllete
hastelt ja ladudelt. Aastane tulu 10,3 milj. 
shillingit. ' * 

Jõ u v a n k r i t e m a k s annab 3,8 
milj. shil. tulu. Sõidu taksoautodett võe
takse 150 shil. iga hobuse-jõu peält; voori-
äride jõuvankrite pealt 75 shil. aastas suu
ruse ja jõu peäle vaatamta, kuna mootor
rattad jäetakse maksuvabaks. 

M aj a t e e n i j a t e m a k s u s t on 
vaba üks teenija, kuna tehe pealt tuleb 
maksta 50 shil. aastas; kolmas teenija 
maksab .250+50 shil., neljas 250 shil. roh
kem kui kolmas, s. o. 550 shil., järgmine 
250 shil. rohkem kui neljas jne. Meestee
nija maks on kahekordne. Aastane maksu
summa ulatub 2,5 milj. shillingini. 

H o b u s t e m a k s , ä 250 shil. sõidu-
hobuse pealt, annab aastas tulu 45.000 
shillingit. 

K o e r a m a k s u võetakse 12 shil. 
koera pealt. Aastane tulu 1 milj. shil. on 
määratud puhtuse järelvalve kulude kat
teks. 

EI oo le k ä n d ennak su maksab iga 
teenija 4% palgast .(pangateenijaa 8^%). 
Aastane tulu tõuseb 69 milj. shillingini. 

V õ õ r a s t e t u b a d e m a k s määra
takse hotellidele 10% ja sanatooriumitele 
&% tubade üürihinnast. Lisamaksu võib 
magistraat määrata veel 10% võrra 
peenemaile ja kallimaile asutisüe; tunni-
lioteHidel tõuseb maks kuni 33^ protsen-
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dini. 1928 a. eelarvega eeldatakse seda 
maksu 3 milj. shillingini. 

P 1 a k a t i m a k s ( s u d i m a k s ) an
nab aastas 900 tuh. shill.; maksu võetakse 
0,15 krossi ruutmeetri pealt kuus. 
. Ku u l u t u s t e m a k s u võetakse kõi

gi kuulutuste pealt, mis ilmuvat ajakirja
des, raamatutes, isegi artiklite näol; amet
likud kuulutused on maksuvabad. Maks 
on astmeline, kuuviisi: 20.000-shill. kuu
lutuste hinnast 10%, järgmise 20.000-shill. 
pealt 15%, 20, kuni 100.000-shill 30%, üle 
100.000 shill. 35%. Koha- ja tenistuseotsi-
jad maksavad vaid 5%. Aastane,tulu 4,5 
milj. shillingit. 

O k s j o n i m a a k s u alla ä 10% müü
gihinnast, kuuluvad transiitkaubad, too
res- ja toiduained; kõik muud esemed (ka 
pandimaja pandid) — kuni 7%. Kogu aas
tane tulu kuni 250 tuh. shillingini. 

T u l e k a i t s e m a k s u võetakse üks-
kolmandik kindlustusmaksu summast. Aas
tane tulu 9 milj. shillingit. 

V e e j õ u m a k s on ajutine erimaks 
kuni 1932 aastani ja määratud veejõu 
arendamiseks ja ehitamiseks. Võetakse 
lisamaksuna gaasi hinnast Y^% ja elektri 
hinnast 4%. Aastane summa 3,73 milj. 
shillingit. 

K r u n d i m a k s u võetakse ainult 
hoonestamata kruntide peält ä 0,32 gr. 
ruutmeetri pealt. Aastane tulu 480 tuh. 
shillingit. •' 

V ä ä r t u s t e . juur e k a s vu m a k 
s u s t on vabad kogukonna ja selle asu
tiste, kinnisvarad, kui ka teatud* kinnisva
rade üleandmised perekonnaliikmete va
hel, annetised, kruntide vahetused otstar
bekohaseks ehitamiseks. Maksu võetakse 
alg- ja müügihinna vahest kuni 1920 a. 
10%, kahekordselt, kui üleandmine sündis 
1920 a., kolmekordselt — kui 1921 a; jne.; 
1923 a. alates võetakse väärtuse juure 
kasvust 60%. 1928 a. eelarves on ette
nähtud seda tulu 6,5 milj. shilingit. 

K o r t e r i e h i t u s m a k s u alla käi
vad kõik üürnikud. Majaomanikud on 
kohustatud nõudma üürnikult maksu iga 

kuu sisse. Maks on astmeline. Aastane 
tulu 35 milj. shillingit, mis läheb uute kor
terite ehitamiseks. 

Peale loetletud maksude, mis 1928 a. 
-eelarve järele teevad kogusummas 173,4 
milj. shill. välja, saab Viini linn kindlalt 
toetust riigimaksudest kuni 112 milj. shill. 

• aastas. Nimetatud toetuste hulka kuulu
vad mitmesugused osamaksud liidu tulu
dest, nagu tulumaksust 50%, alkoholi-

• maksust 30%, vahuviinamaksust 80% jne. 
Peale selle saab linnavalitsus 3% riigi-
:maksude sissenõudmise eest. Väärib tä-
helpanu veel Viini linna korteriteehitus-
-politika. 1919 aastast alates kuni 1923 
aastani suudeti ehitada ainult 7259 kor
terit, mis kaugeltki ei lahendanud korteri-
. kriisi. Uue korteriehitamisemaksuga või
maldus juba ehitada' järgmise nelja aasta 
kestel 25.000 uut korterit ning 1927 a. 
otsustada ehitada viie aasta jooksul 30 
tuhat korterit juure. Linna korterite üüri
hinnad reguleeritakse ilma ehituskuludeta, 
võttes arvesse ainult harilikud korrashoiu 
ja majade valitsemise kulud. Enamiste 
ehitatakse kahetoalisi köögi ja väljakäi-

.gu kohaga väikekortereid, põrandapinna
ga 40, 48 ja'55 ruutmeetrit. Korterite juu
res on avarad hoovid laste mänguplatsi
dega ning aiad. Umbes 300. korteri kohta 
tuleb üks aurupesukoda ja vannimaja 
üürnikkude kasutamiseks odava hinnaga, 
millesse kalkuleeritakse ainult valitsemise 
kulud ja sisseseade amortisatsioon. 

Era algatust soodustatakse jõudumöö
da, jättes, näiteks, uued ehitused kauemaks 
ajaks maksuvabaks. On olemas ehitus-
ühing „Gesiba", kes püstitab maju neile, 
kel on võimalik maksta veerand maja 
hinnast sisse, kuna ülejääv summa viie 
aasta jooksul peab olema tasutud 5 prot
sendiga. Linnavalitsus krediteeris nime
tatud seltsi 3,6 milj. shillingiga, kohusta
des teda püstitama 190 üheperekonna 
maja. Maja soovijal tuleb maksta ehita
jale kohe 25% maja hinnast, kuna 75% 
kaetakse linna toetussummast 4% ja kus-
•tutusega 15. a. joksul. Niisugused ühe
perekonna majad lähevad Viinis maksma 
umbes 22—27.000 shill., ehk ' meie raha 
järele 11.000—13.500 krooni. 

Kirjastuse o.-ü.» Täht" trükk, Tallinnas, V. Pärnu m. 31. 


